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Выдавец:уП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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Падпісацца на «Народную Волю»  можна ў любы дзень у любым паштовым аддзяленні 
ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

ДАсЛОЎНА
ТЕМА ДНЯ

Да ўвагі!
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Выдержим!
О пятничных переговорах Путина и Лукашенко 

в Сочи только ленивый не написал. За выходные я 
столько начитался, что и самому захотелось взять-
ся за перо. Как человека незаангажированного и 
вдумчивого, меня удивляет то, как поверхностно 
истолковываются результаты договоренностей. Как 
будто для Беларуси наступает конец света. Да ничего 
страшного нам не угрожает! Просто раз и навсегда 
распрощаемся с мыслью, что можно жить на халяву. 
Затянем потуже ремни – и выдержим временные 
трудности. Пережили их наши соседи – поляки, 
литовцы, латыши, – переживем и мы, белорусы.

О каких потерях идет речь? Кремль не пошел на 
отмену так называемых премиальных при поставке 
нефти. Если иметь в виду, что нашим перерабаты-
вающим заводам ее в 2020 году необходимо иметь 
порядка 24 миллионов тонн, то из казны дополни-
тельно уйдет где-то 240 миллионов долларов. Сумма, 
конечно, немаленькая, но и не смертельная для 
нашей экономики. Для правительства Румаса ребус 
не из неразгадываемых. Сколько денег у нас, можно 
сказать, выбрасывается на ветер! Стоит только хоро-
шенько проанализировать по каждому министер-
ству, по каждой отрасли, по каждому региону – и 
наскребутся эти 240 миллионов долларов.

При этом, хочу подчеркнуть, не обязательно зале-
зать в кошельки налогоплательщиков. Есть вещи, от 
которых вполне можно отказаться, сэкономив нема-
лые средства. Возможно, кому-то хочется на весь 
мир прогреметь с празднованием 75-летия Победы. 
На подготовку и проведение военного парада, конеч-
но, нужен не один миллион долларов. А почему бы 
на этот раз не обойтись без демонстрации милита-
ристской силы? Не лучше ли ограничиться меропри-
ятиями по увековечению памяти погибших в войне 
и народными гуляниями в честь Великой Победы? 

А сколько у нас уходит денег на проведение 
многочисленных фестивалей, спортивных турниров, 
различных форумов! Сколько строится объектов 
увеселительного назначения, без которых можно 
еще долго жить, ничего не теряя! Да что и говорить, 
резервов полным полно, нужно только их задей-
ствовать, и проблема, связанная с потерями на рос-
сийской нефти, незаметно рассосется.

В конце концов, путинская команда усложнила 
нашу жизнь взвинчиванием цены на «черное золо-
то», а мы что, не можем предъявить им свои требо-
вания? В Ганцевичах и Вилейке находятся россий-
ские военные базы – пусть платят по полной, так, 
как они платят за Байконур Казахстану. А сколько 
их грузов переваливается через нашу территорию 
– опять же пусть платят по полной программе. Да и 
за охрану границы, которая является общей, можно 
потребовать больше денег, чем они сегодня дают. 
Смотришь, и нефтяная брешь будет закрыта!

Когда я три дня подряд колошматил и россий-
ские, и белорусские сайты, обратил внимание на 
тональность высказываний многих авторов. Какая-
то злая язвительность, недоброжелательность, осо-
бенно по отношению к Беларуси. Мол, не выторго-
вал Лукашенко дешевую нефть, не уступили росси-
яне ему и в цене на газ – пусть покрутится, хватит 
ли сил удержать страну в стабильном состоянии? 
Ну зачем, скажите, злорадствовать? На мой ум, так 
радоваться надо, что Лукашенко не продал самое 
главное – Независимость Беларуси, как говорят, за 
понюшку табака. Официально ни слова не сказано 
о том, поднимался ли во время переговоров вопрос 
о так называемой 31-й карте, условия которой сто-
процентно хоронят суверенитет Беларуси. Если не 
поднимался, то это тоже следует поставить в заслугу 
нашей переговорной делегации. Значит, в Москве 
поняли, что для нашей страны никакая цена нефти 
или газа не может быть дороже Независимости. Вот 
это, мне кажется, и является главным результатом 
недавней встречи в Сочи Путина и Лукашенко, пере-
говоров как в узком кругу, так и в расширенном.

Во многих электронных СМИ в качестве под-
колки используется шутка Путина за завтраком с 
Лукашенко: попробуйте, Александр Григорьевич, 
кашку на воде, вкусная… Намек на то, что раз не 
идете на «углубленную интеграцию», не становитесь 
еще одним регионом России, то придется доволь-
ствоваться кашей на воде. Диета – не самое страш-
ное, можно и скинуть килограмм-другой. Главное 
– остаться независимыми, сохранить Беларусь как 
суверенное государство.

Словом, я считаю, не надо драматизировать 
ситуацию, которая окончательно прояснилась на 
переговорах в Сочи. Она не угрожает Беларуси кон-
цом света.

Валерий ЛИПСКИЙ.

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ» â Facebook 
www.facebook.com/nv.online.info

â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

святлана АЛЕКсІЕВІЧ, 
лаўрэат Нобелеўскай прэміі:

– Я не ведаю, хто б мог супраціўляцца Маскве так, як 
супраціўляецца Лукашэнка. Такіх моцных лідараў я не знаходжу. 
Гэта не азначае, што я за Лукашэнку, але супалі нашы інтарэсы і 
ягоныя інтарэсы. Гэта сумна, але гэта так.

(Падчас гутаркі з карэспандэнтам Радыё Свабода.)

ПРОГНОЗ

Каким будет курс доллара в 2025 году?
Власти приступили к под-

готовке программы социаль-
но-экономического развития 
на ближайшую пятилетку. 
Задача известна – увеличить 
ВВП до 100 млрд долларов. 
Для бизнеса же важен ответ на 
другой вопрос: какой валют-
ный курс будет через пять лет?

 

Траектория 
валютного курса: 

прошлое и будущее
На прошлой неделе 

состоялось юбилейное засе-
дание Республиканского 
клуба директоров, поуча-
ствовать в котором были 
приглашены представите-
ли бизнеса и госорганов. 
Макроэкономическую часть 
освещал заместитель мини-
стра экономики Дмитрий 
Ярошевич, который расска-
зал о текущем состоянии дел в 
экономике и планах.

Выяснилось, что в этом 
году выдающихся результа-
тов от экономики ожидать 
не стоит, а по итогам янва-
ря вероятно даже снижение 
ВВП. Что касается перспектив, 
то Министерство экономики 
уже работает над программой 
социально-экономического 
развития до 2025 года и уве-

личением ВВП до 100 млрд 
долларов (ожидается, что по 
итогам 2020-го ВВП составит 
около 65 млрд долларов).

Правда, если госорга-
ны заботит рост ВВП, то 
представителей бизнеса, 
которые присутствовали 
на Республиканском клубе 
директоров, интересовал дру-
гой вопрос: какой валютный 
курс будет в 2025 году?

Представитель Министер-
ства экономики дал понять, 
что в программу социаль-
но-экономического развития 
до 2025 года не планируется 
закладывать существенную 
корректировку валютного 
курса. «Там будет нормальный 
курс», – сказал Ярошевич, 
отвечая на вопросы делового 
сообщества.

Справедливости ради сто-
ит отметить, что последние 
три с половиной года (после 
состоявшейся в середине 2016 
года деноминации) валютный 
курс в Беларуси действитель-
но был нормальным. Когда 
деноминация была проведена, 
доллар в стране стоил 2 рубля, 
а c начала 2020 года офици-
альный курс американской 
валюты находился на отметке 
2 рубля 10 копеек.

Таким образом, за три с 
половиной года доллар в 

Беларуси подорожал на 5%, и 
белорусские власти прогнози-
руют, что стабильный валют-
ный курс сохранится и в буду-
щем.

Целевой сценарий средне-
срочного развития, которого 
придерживаются сейчас вла-
сти, предполагает, что в 2025 
году валовой внутренний 
продукт достигнет 234,8 млрд 
рублей и в валютном эквива-
ленте составит 100 млрд дол-
ларов. Соответственно ожида-
ется, что в 2025-м официаль-
ный курс доллара будет равен 
примерно 2,35 рубля.

 
«Нормальный» курс 

сохранится?
Экономические власти 

надеются, что в ближай-
шие пять-шесть лет доллар 
в Беларуси будет дорожать 
в среднем на четыре-пять 
копеек в год. В принципе, 
стабильный валютный курс 
для Беларуси уже не являет-
ся мечтой – последние три с 
половиной года, повторимся, 
на валютном рынке было спо-
койно. 

Вопрос в том, насколь-
ко вероятно, что такие же 
условия на валютном рынке 
сохранятся в будущем? Надо 
сказать, что начало 2020 года 

оказалось достаточно неожи-
данным.

С начала года доллар в 
Беларуси подорожал пример-
но на 3% – с 2,11 до 2,18 рубля. 
К слову, в России американ-
ская валюта также дорожает.  

 «Коронавирус привел к 
снижению потенциально-
го спроса на азиатских рын-
ках. Соответственно цены на 
нефть в последнее время идут 
вниз, и, как следствие, доллар 
дорожает как в России, так и в 
Беларуси», – пояснил происхо-
дящее директор по развитию 
«ФТМ Брокерс» александр 
сабодин.

В этом году цена нефти 
марки Brent снизилась с 67 до 
57 долларов за баррель, отме-
тил в комментарии старший 
аналитик Forex Club Валерий 
Полховский.

Между тем экономические 
власти Беларуси предсказы-
вают стабильность валют-
ного курса при условии, что 
нефть в ближайшие пять лет 
на мировом рынке будет сто-
ить не менее 60 долларов за 
баррель.

 «В принципе, объективные 
предпосылки, что нефть будет 
находиться на этом уровне 
и даже выше, существуют. 
Крупные нефтедобывающие 
государства кровно заинтере-

сованы в росте цен на нефть», 
– отмечает Полховский.

Он обратил внимание, что 
Саудовская Аравия тратит 
резервы, чтобы сбалансиро-
вать свой бюджет при нынеш-
них ценах на нефть.

«Министра энергетики 
Саудовской Аравии отпра-
вили в отставку в прошлом 
году за то, что он не обе-
спечил более высокие цены 
на нефть. Если конъюнкту-
ра позволит, страны ОПЕК+ 
будут стремиться поднять 
цены на нефть, что благопри-
ятно скажется в этом слу-
чае и на курсе российского 
рубля, и на устойчивости 
белорусского рубля», – пред-
полагает Полховский.

Однако, продолжают экс-
перты, если нефть на мировом 
рынке из-за неблагоприятных 
условий, как в начале этого 
года, будет падать, то влияние 
на курс белорусского рубля 
окажется однозначно негатив-
ным.

«Курс белорусского рубля 
будет зависеть во многом от 
внешних факторов. Если цена 
на нефть опустится на миро-
вом рынке до 40 долларов за 
баррель, то белорусский рубль 
вынужден будет следовать 
этому тренду», – предполагает 
Сабодин.

Помимо динамики миро-
вых цен на нефть, предпола-
гают аналитики финансового 
рынка, на устойчивость кур-
са белорусского рубля будут 
оказывать влияние условия 
импорта в страну российских 
энергоносителей.

«Курс белорусского рубля 
зависит от ситуации в пла-
тежном балансе. Чтобы ситу-
ация там была в порядке, 
валютная выручка Беларуси 
должна расти, а это возмож-
но только при благоприят-
ных условиях поставок неф-
ти и газа в Беларусь», – отме-
тил Сабодин.

Если таких благоприятных 
условий не будет, белорусская 
экономика может столкнуться 
со стрессовым сценарием, счи-
тает Полховский.

«Захочет ли Россия созда-
вать условия для такого сце-
нария в Беларуси? Думаю, нет. 
При таком сценарии проекты 
по развитию экономического 
сотрудничества между двумя 
странами будут провалены. 
Поэтому базовый сценарий, 
который сейчас просматри-
вается, состоит в том, что в 
Беларуси сохранится финансо-
вая стабильность», – резюми-
ровал Полховский.

Дмитрий ЗАЯЦ.
(Naviny.by)

Levi’s, кёрлінг, НАК
Што вядома пра фігуранта «цукровай справы» Дзмітрыя Кірылава

ХТО ЁсЦЬ ХТО

              100 РАДКОЎ 

Міхася СКОБЛЫ

Ганаровая 
Ярмошына

Слаўны горад Бабруйск мае чым 
ганарыцца. Магутныя «БелАЗы», 
вядомыя ў цэлым свеце, ездзяць на 
бабруйскіх шынах. Бабруйская крэ-
пасць уваходзіць у дзясятку най-
выдатнейшых фартыфікацыйных 
збудаванняў Беларусі. Выраблены 
ў Бабруйску зефір можна сустрэць 
на прылаўках і ў Кіеве, і ў Маскве, 
і ў Пекіне. А бронзавы бабёр, што 
стаіць у гістарычнай частцы горада, 
сваім зухаватым выглядам любога 
камуністычнага правадыра за пояс 
запхне.

А з нядаўняга часу ў двухсот-
тысячным Бабруйску з’явілася 
яшчэ адна дастапомнасць, якая 
ўсе пералічаныя вышэй можа лёг-
ка адсунуць на задні план. Гэта 
нязменная кіраўніца Цэнтраль-
най выбарчай камісіі Лідзія 
Ярмошына, якая стала ганаровым 
грамадзянінам Бабруйска. За якія 
заслугі? Проста працавала там 
юрыстам у гарвыканкаме.

Колькі могуць праслужыць 
колы ад «Белшыны»? Пару сезонаў. 
А Лідзія Міхайлаўна ўжо 24 
гады на сваёй адказнай пасадзе 
ў Мінску, і пратэктар практычна 
не знасіўся. А яе прамовы пас-
ля чарговых выбараў хіба менш 
салодкія за бабруйскі зефір? Ды ён 
у параўнанні з імі – прэсны сухар! 
Што да крэпасці, то тут усё і без 
іміджмейкераў навідавоку: на фоне 
старых і занядбаных фартоў Лідзія 
Ярмошына ў строгім касцюмчыку 
з акуратнай стрыжкай выглядае 
проста казачнай папялушкай-пры-
гажуняй.

Так што я ад усёй душы віншую 
горад Бабруйск з такім ганаровым 
грамадзянінам. Праўда, тут існуе 
пэўная небяспека. А што калі свае пра-
вы на Лідзію Ярмошыну прад’явіць 
не менш слаўны Слуцк, дзе яна 
нарадзілася ў 1953 годзе? Ці, крый 
Божа, замежны Калінінград, дзе яна 
атрымала лёсавызначальную прафесію 
і пражыла каля дваццаці гадоў?

Хітрыя слуцакі могуць выткаць 
на сваёй знакамітай мануфактуры 
кілім-дарожку да самых Драздоў, 
дзе іхняя зямлячка жыве адна ў 
катэджы амаль на 300 «квадратаў». 
А калінінградцы, скарыстаўшыся 
сваім геаграфічным становішчам, 
возьмуць і назавуць у гонар Лідзіі 
Ярмошынай які-небудзь танкер, што 
будзе дастаўляць нафту з Нарвегіі. 
У гарадоў-канкурэнтаў, як бачым, 
магчымасці, каб перавабіць да сябе 
Лідзію Міхайлаўну, ёсць.

Ой, ледзь не забыўся – яшчэ і 
еўрасаюзаўскі Веймар можа прэ-
тэндаваць на ганаровую грамадзян-

ку Бабруйска – у тым нямецкім 
горадзе яна пайшла ў першы клас. 
Уяўляеце, як узрадаваліся б Гётэ з 
Шылерам – з прапановай «трэцяй 
будзеш?» яны змаглі б звяртацца да 
самой Ярмошынай!

Але і бабруйчане, як вядома, 
не аборай хлеб крояць. Каб у Лідзіі 
Міхайлаўны і думкі не ўзнікала наконт 
Слуцка ці Калінінграда, Бабруйскі 
гарвыканкам разам з гарсаветам 
выплаціў ёй грашовую прэмію паме-
рам 50 базавых велічынь. І паабяцаў 
штогод на Дзень горада выплачваць 
па 10 б.в. – у якасці дадатку да пенсіі 
за асаблівыя заслугі, якую стар-
шыня Цэнтрвыбаркама, вядома ж, 
заслужыла не за сем гадоў работы ў 
Бабруйску, а за чвэрць стагоддзя сама-
адданай працы на пасадзе старшыні 
Цэнтрвыбаркама.

Колькі выбараў і рэферэндумаў 
яна за гэты час правяла! Віравалі 
плошчы, да паўсмерці збівалі 
кандыдатаў у прэзідэнты, 
назіральнікі фіксавалі тысячы 
парушэнняў, але ў патрэбны час 
на тэлеэкране ўзнікала Лідзія 
Ярмошына з непарушным, як 
гіпсавая маска, тварам і абвяшчала 
вынікі, якія задавальнялі ўладу.

Адладжаны ёю выбарчы пра-
цэс можна было б ахарактарыза-
ваць народнай прыказкай кухар 
спіць, а суп кіпіць. Так, варылася і 
кіпела, ажно часам накрыўка пад 
напорам пары падскоквала. І вары-
ва тое ахвотна сёрбала і ўлада, і 
апазіцыя, трохі для прыліку 
папратэставаўшы.

Як выглядае, сёрбаць будзем 
і сёлета. Кухар і скараварка тыя 
самыя. 

І ўсё ж на месцы Бабруйскага гар-
выканкама і гарсавета я не спачываў 
бы на лаўрах і пастараўся б як най-
шчыльней «прывязаць» новаспеча-
ную ганаровую грамадзянку да гора-
да. Бо «працавала юрыстам», хай сабе 
і сем гадоў, – прывязка, пагадзіцеся, 
не вельмі надзейная.

Карацей, падкідваю ідэю. 
Пераймянуйце ў гонар ганаровай 
грамадзянкі сваё самае славутае 
прадпрыемства – «Белшыну». І літар 
на шыльдах спатрэбіцца замяніць 
усяго тры – было «Бел-шына», а 
стане хай – «Ярмо-шына». Гумовы 
аўтаабутак з такой маркай дальбог 
праслужыць даўжэй. 

І Лідзія Міхайлаўна, як мне 
бачыцца, будзе задаволена. 
Магчыма, нават ад штогадовай 
выплаты адмовіцца – для гарадско-
га бюджэту эканомія выйдзе. Будзе 
за што бабруйскаму бабру зубы 
новыя ўставіць.

Адным з ініцыятараў шэрых 
схем у так званай «цукровай справе» 
следчыя КДБ Беларусі называюць 
дырэктара Беларускай цукровай 
кампаніі Дзмітрыя Кірылава. Што 
вядома пра гэтага чалавека?

«Памагаты цукровай мафіі»
Амаль два тыдні не было 

інфармацыі пра «зніклых» кіраўнікоў 
чатырох цукровых заводаў, якія 
абвінавачаны ў прычыненні дзяржаве 
эканамічнай шкоды ў асабліва буйных 
памерах. Толькі 4 лютага пра іх 
«беспрэцэдэнтнае нахабства» выказаўся 
Аляксандр Лукашэнка, а ў сюжэце 
тэлеканала «Беларусь 1» журналісты 
зрабілі выснову, што ў цукровай галіне 
працавала сапраўдная «мафія».

У якасці аднаго з 
фігурантаў рэзананснай справы 
выступаеДзмітрый Кірылаў, дырэктар 
Беларускай цукровай кампаніі (БЦК) 
са штаб-кватэрай у Маскве.

Па-першае, на яго ўскладаецца 
адказнасць за дзейнасць камерцыйнай 
структуры «Еўратарэкс», якая 
фактычна манапалізавала вытворчасць 
пакункаў для цукру. Увесь прыбытак 
потым нібыта дзяліўся паміж расійскімі 
прадпрымальніцкімі структурамі і 
беларускімі «цукровымі дырэктарамі» 
ўключна з самім Кірылавым. Праўда, 

«Еўратарэкс» вырабляе не ўсё запар, а 
толькі вялікія мяхі, якія прадаюцца і ў 
Беларусі, і ў Расіі.

Па-другое, нібыта ўвесь 
экспартны аб’ём цукру профільныя 
заводы адгружалі менавіта БЦК. 
Большая частка прадукцыі пры 
гэтым адыходзіла «падкантрольным 
пасярэднікам», а пасля гэты ж 
цукар з накруткай перапрадаваўся 
на беларускім рынку. Следства 
сцвярджае, што сумы хабару за год 
вымяраліся сотнямі тысяч долараў.

Рэалізаваўся 
не па спецыяльнасці

Дзмітрыю Кірылаву 51 год, ён 
мінчанін. Дыпламаваны журналіст, 
скончыў Беларускі дзяржаўны 
ўніверсітэт. Яго маці, Таццяна 
Дзмітрыеўна Кірылава, выкладала на 
журфаку замежную літаратуру.

Па спецыяльнасці Дзмітрый так 
і не працаваў, адразу паспрабаваў 
рэалізавацца ў бізнесе – балазе на 
пачатку 1990-х быў сапраўдны выбух 
прадпрымальніцкай актыўнасці. 
Прычым першыя спробы пачаліся 
яшчэ падчас вучобы.

«Тады быў вельмі папулярным 
відэапракат. Побач з чыгуначным 
вакзалам абсталявалі начны 
відэасалон у спісаным аўтобусе, дык 

Дзіма падганяў туды за невялікія 
грошы аднакурснікаў, я і сам там 
працаваў. Таксама прывозіў розны 
«шырспажыў», нашы дзяўчаты 
сартавалі трусы-«недельки». І вельмі 
хутка перасеў на «Жыгулі»-сямёрку, 
паркаваўся проста ля ўваходу 
на факультэт», – згадвае ягоны 
аднакурснік Уладзіслаў Платун.

Пазней Дзмітрый Кірылаў з 
кампаньёнам Сяргеем Кананенкам 
зарэгістраваў кампанію «Кіко 
Інтэрнэшнл» (назва – ад першых літар 
іх прозвішчаў па-расійску), якая ў 1993 
годзе стала афіцыйным прадстаўніком 
амерыканскага джынсавага брэнда 
Levi’s у Беларусі. Спачатку арандавалі 
плошчы ў мінскім гандлёвым доме 
«На Нямізе», затым адкрылі фірмовую 
краму на праспекце Скарыны, 48 
(закрылася пару гадоў таму).

Дык вось Кананенка – той самы 
«расійскі прадпрымальнік», які 
фігуруе ў крымінальнай справе КДБ 
як суаўтар сумніўных «цукровых 
схем». Цяпер ён заснавальнік 
кампаніі «Полимер».

Сфера іх дзейнасці паступова 
пашыралася. У тыя ж гады кампанія 
«Кіко» стала адным з першых 
дыстрыб’ютараў замежнага элітнага 
алкаголю, доўгі час застаючыся на 
вяршыні прыбытковай справы. 

Заканчэнне на 2-й стар.

ЧУЛІ?

Вызначаны 
асноўныя задачы 
Усебеларускага 

Кангрэса 
за незалежнасць
Можна сказать, канчаткова 

вызначаны чатыры асноўныя зада-
чы, якія павінен вырашыць форум. 
Галоўная з іх – якую дзяржаву мы, 
беларусы, будзем у далейшым буда-
ваць з улікам гістарычных трады-
цый, сацыяльна-духоўных каранёў. 
Пры аналізе сучасных трэндаў 
развіцця гэта дазволіць акрэсліць 
і будучае геапалітычнае месца 
Рэспублікі Беларусь у сучасным 
свеце.

Выніковымі дакументамі 
Усебеларускага Кангрэса за неза-
лежнасць будуць рэзалюцыя і 
праграма дзеянняў па абароне 
суверэнітэту.
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«Побоялись, что он может уехать 
в Беларусь и не вернуться…»

На днях в Санкт-Петербурге задержали создателя так называемой Общественной палаты Союзного государства Александра 
Ольшевского. Ближайший месяц он точно проведет в тюремной камере – так решил суд.
Как выяснила «Народная Воля», уроженец Новосибирска имеет белорусскую прописку.

За Ольшевского готовы внести залог, но вопрос упирается в отсутствие у него недвижимости в Петербурге. Кстати, сам Ольшевский 
заявил, что готов даже купить квартиру в Питере, чтобы не оставаться под стражей.  Несмотря на то что официально Александр 

Ольшевский нигде не работает, он заявил, что его месячный доход доходит до 11 тысяч долларов.

Кто такой?
Александр Ольшевский 

родился не в Новосибирске, 
как пишут некоторые медиа, а в 
Хабаровске. Женат на белоруске. 
Он позиционирует себя как 
общественный деятель, бизнесмен, 
писатель и консультант.

«Я дальневосточник, родил-
ся в Хабаровске, – рассказывал 
Ольшевский о себе в прошлом году. 
– Много времени провожу и в Москве, 
и в Минске. Специализируюсь в 
сфере связей с общественностью, 
автор четырех книг, некото-
рые из которых есть и в белорус-
ской Президентской библиотеке, а 
по двум из них даже преподают в 
разных вузах России и стран СНГ 
– причем уже лет пятнадцать… 
Сам иногда провожу семинары. 
Православный».

В прошлом году некоторые 
белорусские медиа по электронной 
почте получили анонимку, в которой 
сообщалось, что Ольшевский – 
обычный мошенник, который 
представляется учредителем 
различных фирм и прикрывается 
именами известных людей: «Он каж-
дый год создает новую организацию. 
Постоянный комитет Союзного 
государства не имеет отношения к 
этой общественной палате. О ней 
ничего не сказано и в документах 
Союзного государства. Выходит, 
что Ольшевский – обыкновенный 
жулик из Новосибирска. Собирает 
деньги с белорусских компаний, пред-
ставляется от имени группы ком-
паний, в которой он единственный 
учредитель и сотрудник, баланс 
в налоговую сдает нулевой. Таких 
мошенников на просторах России 
пруд пруди!»

Сам Ольшевский на компромат 
и негативные выпады в свой адрес 
реагировал так: «Распространять 
такие вот анонимные письма с 
оскорблениями в чей-либо адрес – 
дело серьезно наказуемое как в 
России, так и в Беларуси, оно в пря-
мой компетенции правоохранитель-
ных органов. Видимо, потому они 
и анонимные. Информация о дея-
тельности палаты общедоступна, 
любой желающий может увидеть, 
кто в ней состоит и чем занима-
ется».

На страничке Ольшевского в 
«Фейсбуке» много фото, на которых он 
действительно окружен известными 
российскими и белорусскими 
персонами, высокопоставленными 
чиновниками, отставными 
генералами и маршалами, церковными 
деятелями. Есть фото, например, 
с бывшим премьер-министром 
Беларуси андреем Кобяковым, 
прославленным спортсменом 
александром Медведем, народным 
артистом анатолием Ярмоленко и 
другими публичными персонами.

В чем обвиняют?
Как сообщила объединенная 

пресс-служба судов Петербурга, 
Александра Ольшевского 
арестовали на месяц и пять дней. 
Обвинения в мошенничестве 
ему предъявили пару дней назад. 
Поводом для ареста стало заявление 
бывшего ректора Аграрного универ-
ситета Виктора ефимова. Ефимова 
посадили за растрату денег: он 
заключил госконтракт с российским 
Северо-Западным агентством раз-
вития и привлечения инвестиций на 
научно-исследовательские работы, 
но все деньги ушли в ректорский 
карман.

Сообщается, что Ольшевский и 
второй фигурант этого уголовного 
дела татьяна Глазунова вызвались 
помочь руководителю вуза остаться 
в уголовном деле всего лишь сви-
детелем, а не обвиняемым. Ефимов 
заплатил за это… 250 тысяч долла-
ров, но за месяц до приговора по 
делу о растрате он понял, что его 
обманули, и отправился в колонию 
на пять лет. Деньги Ольшевскому, 
как утверждает экс-ректор, он пере-
давал частями.

«Ольшевский не признает вину, 
обещал сотрудничать со следстви-
ем и на суде говорил, что имеет 
много наград: за организацию миссии 
в Сирии, благодарности от Русской 
православной церкви, да и денег пол-
но – зарплата до 11 тысяч долла-
ров в месяц, и если суд согласится 
отпустить его под подписку о невы-
езде, то он даже готов купить в 
Петербурге квартиру, – пишет fon-
tanka.ru. – Хотя официальной рабо-
ты у него нет. Ольшевский имеет 

незаконченное высшее образование 
политолога, диплома о высшем обра-
зовании у него нет, на суде говорил, 
что занимается консультационной 
и творческой деятельностью».

Фамилию Ольшевского мож-
но найти на сайте Торгово-
промышленной палаты России, 
там он входит в состав комитета 
по вопросам экономической инте-
грации и внешнеэкономической 
деятельности, а в графе «работа» 
указана должность генерального 
директора Евразийского агентства 
международного сотрудничества. 

«Компания, по данным СПАРК, 
зарегистрирована в Москве в 2015 
году. В 2017-м он не платил налоги, 
и счета агентства были замороже-
ны. Никакой деятельности компа-
ния не вела, и в 2019-м была исклю-
чена из реестра юрлиц», – уточняет 
fontanka.ru.

Кто такая татьяна Глазунова? 
В свое время она тоже являлась 
членом Общественной палаты 
Союзного государства, но некоторое 
время назад ее взгляды разошлись 
со взглядами Ольшевского, и она 
вместе с некоторыми другими чле-
нами палаты написала заявление о 
выходе, это было в марте минувшего 
года.

Александра Ольшевского тогда 
обвинили «в узурпации власти» и 
«минимизации роли сопредседате-
лей Общественной палаты». Его 
упрекали в том, что «Палата до сих 
пор, за три года, не прошла госу-
дарственной регистрации, не имеет 
ни юридического, ни нравственного 
лица».

«Были некоторые разногласия 
среди членов президиума по поводу 

деятельности Общественной пала-
ты, и в результате некоторые при-
няли решение выйти из ее состава, 
Глазунова была в их числе, – расска-
зал «Народной Воле» член президиу-
ма Общественной палаты Союзного 
государства, председатель комитета 
по поддержке ветеранов Чернобыля 
александр Фетняев. – Они дума-
ли, что, если уйдут, вся работа 
Общественной палаты заглохнет. 
Но этого не случилось. После этого 
инцидента в Общественной пала-
те создан совет старейшин, кото-
рый теперь рассматривает все кон-
фликтные или спорные вопросы».

Пятно на репутации
«Конечно, арест Ольшевского – 

это определенный удар по имиджу 
Общественной палаты, – говорит 
член президиума Общественной 
палаты Союзного государства 
александр Фетняев. – Но ее дея-
тельность не остановится, мы 
как работали, так и будем рабо-
тать. Есть сопредседатели пала-
ты: с белорусской стороны – 
Николай Чергинец, с российской 
стороны – депутат Госдумы Юрий 
Мищеряков, есть члены президиума, 
каждый ведет свое направление.

Александра Ольшевского остави-
ли под стражей в Санкт-Петербурге 
прежде всего потому, что он имеет 
белорусскую прописку. Побоялись, 
вероятно, что он может уехать в 
Беларусь и не вернуться в Россию. 
Вот вам и Союзное государство!

Насколько я знаю, шла речь 
об освобождении Александра 
Ольшевского под залог. Российские 
коллеги готовы внести деньги, но 

весь вопрос сейчас уперся имен-
но в прописку – у него нет жилья 
в Петербурге. Есть предложение 
купить квартиру, где бы он мог 
жить. У нас действительно много 
проектов, которые завязаны имен-
но на Ольшевском. Он во многом 
являлся связующим звеном между 
российскими и белорусскими орга-
низациями. Сейчас, вероятно, 
эту роль будут выполнять другие 
люди. Общественная палата как 
работала, так и будет работать. 
Надеюсь, все будет хорошо». 

Поименно
в Общественную палату не 

совсем понятного Союзного госу-
дарства входит немало известных 
персон, в том числе и белорусов. 
Например, экс-министр транспорта 
Михаил боровой, космонавты Петр 
Климук, Владимир Коваленок и 
Олег Новицкий, экс-министр тор-
говли Петр Козлов, экс-министр 
иностранных дел Петр Кравченко, 
экс-депутат Палаты представителей 
Наталья Машерова, руководитель 
Республиканского центра олим-
пийской подготовки по зимним 
видам спорта «Раубичи» андрей 
Фомочкин, прославленный чем-
пион александр Медведь, супруга 
известного бизнесмена, председате-
ля Совета по развитию предприни-
мательства при президенте Ирина 
топузидис, которая является учре-
дителем благотворительного фонда 
«Родник доброты». Одним словом, 
вполне себе звездный состав!

В этом году состав палаты дол-
жен обновиться. Нынешний состав 
был сформирован в июле 2017 года, 
в 2020 году срок его полномочий 
истекает.

«Чтобы войти в состав орга-
низации, надо разделять определен-
ные ценности политической кон-
фигурации, которая называется 
Союзное государство», – говорил 
экс-министр иностранных дел Петр 
Кравченко.

Ольшевский говорил, что за 
зарплату в Общественной палате 
никто не работал, все делалось на 
голом энтузиазме. Некоторые чле-
ны общественной палаты рассказа-
ли «Народной Воле», что, например, 
на заседания в Москву приходилось 
ездить за свой счет. Ясное дело, такой 
расклад не всех устраивал. Хотя, 
например, экс-министр торговли 
Петр Козлов говорит, что работа в 
палате шла, проводилось много засе-
даний и встреч, сюда приезжали рос-
сийские делегации, обсуждали акту-
альную повестку дня.

А, например, Наталья Машерова 
самоустранилась от работы в палате, 
когда там начался раздрай: «Я этого 
не люблю, для работы это совсем не 
годится».

Марина КОКТЫШ.

Будет ли Николай Чергинец (на фото справа) писать письма Александру Ольшевскому в тюрьму?

Заканчэнне. Пачатак на 1-й стар.
«Салодкі» бізнес 

заснавальнікаў «Кіко»
У 2000-х Кірылаў і Кананенка 

засяродзіліся на цукровым бізнесе 
– дэфіцыт цукру, асабліва ў сезон 
«закатак», заставаўся яшчэ ад 
савецкіх часоў.

У 2006 годзе была створана 
Беларуская цукровая кампанія 
на чале з Дзмітрыем Кірылавым. 
Яе заснавальнікамі выступілі 
ўсе беларускія цукровыя заводы: 
Гарадзейскі, Жабінкаўскі, Скідзельскі 
і Слуцкі.
Што кажуць у Скідзелі пра 

знікненне дырэктара 
цукровага завода

Адной з мэт навастворанай 
камерцыйнай структуры было 
прасоўванне беларускага цукру на 
расійскі рынак. Таксама кампанія 
стала эксклюзіўным дыстрыб’ютарам 
мінскай кандытарскай фабрыкі 
«Камунарка». У Маскве запрацаваў 

офіс БЦК, Кірылаў фактычна жыў на 
два гарады.

«БЦК кантактуе з найбуйнейшымі 
дылерамі і трэйдарамі на расійскім 
рынку, што дазваляе ахапіць 
шырокае кола спажыўцоў. Цяпер мы 
паспяхова супрацоўнічаем больш як 
з 40 кампаніямі ў розных рэгіёнах 
Расіі», – гаворыцца на афіцыйным 
сайце БЦК.

Удакладняецца, што стратэгія 
кампаніі дазваляе мінімізаваць 
рызыкі перанасычанасці цукрам 
асобных рэгіёнаў, якія дастаўляюць 
прадукцыю да канчатковых 
спажыўцоў, тым самым скарачаючы 
колькасць пасярэднікаў. Але 
выглядае, што для расійскага рынку 
існуючых аб’ёмаў аказалася занадта 
шмат – цукар таксама вырабляюць і 
мясцовыя заводы. У выніку вострай 
канкурэнцыі прадукцыя там удвая 
таннейшая, чым у Беларусі.

Прапагандыст кёрлінгу і 
сябра НАК

Статус паспяховага бізнесмена 

дазволіў Дзмітрыю Кірылаву 
засяродзіцца на кёрлінгу, які 
лічыцца захапленнем для замож-
ных людзей. Ён прыйшоў у гэты 
спорт у 2006 годзе, у складзе 
зборнай Беларусі ўдзельнічаў у 
некалькіх еўрапейскіх і ўсясветных 
першынствах.

Неўзабаве ўзначаліў Беларускую 
асацыяцыю кёрлінгу. У падрыхтоўку 
да спаборніцтваў, арэнду пляцовак 
і замежныя выезды ўкладаў улас-
ныя сродкі. Акрамя індывідуальных 
дысцыплін, выступаў таксама на 
чэмпіянаце свету ў змешаных 
спаборніцтвах у пары з жонкай 
Кацярынай.

«Пры мне Дзіма гуляў на двух 
чэмпіянатах Еўропы – у 2006 
і 2008 гадах, – расказвае адзін з 
членаў зборнай. – Не без дапамогі 
Нацыянальнага алімпійскага 
камітэта зрабілі яго старшынёй 
Беларускай асацыяцыі кёрлінгу. Не 
ведаю, можа, каму што і аплачваў, 
асабіста мне не пашчасціла: 
на турніры ездзілі кожны за 

свае грошы. У 2010-м я сышоў з 
кёрлінгу, нашы шляхі разышліся. 
Ён працягваў кіраваць, ездзіць на 
спаборніцтвы. Але ўжо некалькі 
гадоў не старшыня, гуляе толькі 
Кацярына, з якой яны, так разу-
мею, не жывуць».

Як старшыня Беларускай 
асацыяцыі кёрлінгу Дзмітрый 
Кірылаў быў уведзены ў склад 
Нацыянальнага алімпійскага 
камітэта, якім кіруе Аляксандр 
Лукашэнка. Праўда, асаблівай 
актыўнасцю ў гэтым статусе не 
вызначаўся.

Дзмітрый Кірылаў свядома 
пазбягаў публічнасці. Апошні раз 
журналісты яго цытавалі шмат гадоў 
таму, калі ў Мінску прэзентавалі 
краму Levi’s. Пра ягоныя інтэрв’ю, 
прысвечаныя развіццю цукровага 
бізнесу, не вядома.

Людзі, якія з ім кантактавалі, 
сцвярджаюць, што апошнім часам 
Кірылаў у Беларусь наведваўся рэд-
ка, амаль увесь час быў у Маскве.

(Радыё Свабода.)

Никто никуда 
не уходит

Если кто-то думает, что мы уже вышли из проекта 
«Союзное государство России и Беларуси», из ЕАЭС или 
тем паче Организации договора  о коллективной безопас-
ности, тот какой-то безнадежный оптимист. Ша, друзья 
мои, никто никуда не уходит!

Об этом свидетельствует, в частности, заявление 
первого вице-премьера нашего правительства Дмитрия 
Крутого, согласно которому, оказывается, мы перехо-
дим к расчетам за российскую нефть по мировым ценам 
потому… что мы сами об этом попросили! Цитирую: 
«Беларуси не нужно никаких специальных, эксклюзивных 
условий, мы хотим покупать нефть по мировым котиров-
кам, и не хуже». Соответствующее заявление господина 
Крутого висит на сайте ОНТ – в записи его общения с 
журналистами после переговоров в Сочи 7 апреля. Мало 
того, оказывается, «этого же в течение всех переговоров 
неоднократно требовали наш президент и белорусская 
сторона». В общем, Путин пошел нам навстречу и полно-
стью удовлетворил наши требования. И даже обещал 
содействие в заключении соответствующих договоров с 
российскими нефтяными гигантами.

Как говорится, за что боролись. В сказке Льюиса 
Кэрролла «Алиса в Зазеркалье» нужно было бежать изо 
всех сил, чтобы остаться на прежнем месте. Мы же шуме-
ли, сотрясали эфир, напрягали нервы свои и всего миро-
вого сообщества за то, чтобы нам разрешили покупать 
нефть по мировым ценам. Круто! До такого, боюсь, даже 
покойный Заметалин не додумался бы.

Однако практически одновременно появляется и другая 
информация. Тот же Дмитрий Крутой заявил – цитирую по 
информационной ленте «Интерфакс-Запад», – что начинают-
ся переговоры об изменении условий кредитования Россией 
строительства Белорусской АЭС: «Мы просим отложить 
время начала выплат по кредиту. Плюс мы просим, чтобы 
не нести дополнительные нагрузки, раздвинуть срок этого 
кредита и несколько снизить процентную ставку, приведя 
ее в соответствие примерно с теми контрактами, которые 
существуют у «Росатома» в других странах. Может быть 
небольшая корректировка процентной ставки».

То есть нефть нефтью, но у нас есть и другие проблем-
ные вопросы. Причем в этих вопросах у нас козырей еще 
меньше.

Добавим еще несколько – кроме тех, о которых столь 
откровенно говорит самый крутой из заместителей Сергея 
Румаса. Первый вопрос – открытый для белорусской про-
дукции российский рынок. Да, несомненно, войны – то 
молочные, то сахарные, то креветочные – у нас с Россией 
проходят настолько регулярно, что воображение рисует 
просто молочные реки, сахарные айсберги и креветок, 
выращенных на берегах Буга и китами ныряющих среди 
этих айсбергов. Однако захлопни сегодня Россия рынок 
– и мы захлебнемся этим молоком, да так, что засахарив-
шаяся креветка в глотке застрянет. И так, кстати, будет по 
многим продовольственным позициям экспорта, являю-
щимся для нас критическими.

Второй вопрос – рынок российской рабочей силы. До 
недавнего времени именно туда съезжали, скажем, наши 
строители на заработки. Язык учить не нужно, граница 
открыта, репутация у белорусских строителей сложилась 
хорошая. Сейчас, правда, говорят, что россияне платят мень-
ше, чем раньше, так что излишек рабочей силы утекает 
за западную границу суверенной Беларуси. Да и белору-
сов, привыкших к относительному комфорту, благополучно 
вытесняют более неприхотливые жители центральноази-
атских государств. Но в целом и этот вопрос для многих 
наших сограждан все еще стоит довольно остро.

Эти вопросы вполне решаемы, но не за один день и 
даже не за один год. Обрубить концы и уйти в свободное 
плавание прямо сейчас, в предвыборный год, – слишком 
большой риск для власти. А если учесть, что, что бы там 
ни говорил господин Крутой, отношения наши с глав-
ным кредитором Беларуси напряжены до чрезвычайно-
сти, то риск для власти может легко превратиться в риск 
для всей страны, для ее реального суверенитета. Нет, я 
не повторяю сейчас слова прикормленных белорусским 
МИД вольноопределяющихся аналитиков, – я исхожу из 
того, что власть в такой момент реально может не выдер-
жать давления не столько снаружи, сколько изнутри стра-
ны. Ответом на это давление станет социальный взрыв, 
гасить который будут по привычке преимущественно 
силовыми методами. И тогда мы получим все прелести 
изоляции с запада и ехидные улыбки с востока.

Именно поэтому, с моей точки зрения, никто из членов 
правительства даже не будет предлагать воспользоваться 
ситуацией и уйти из так называемых «интеграционных 
структур», даже если эти структуры напоминают медвежьи 
капканы. И правильно сделают, что не будут. Но если имен-
но сейчас момент будет реально использован для проведе-
ния экономических реформ – сразу после выборов, с реаль-
ной диверсификацией и потоков энергоносителей, и креди-
тов, – то это и будет шагом к действительному суверенитету 
страны. Кричать об этом не надо, Россию ни в чем обвинять 
не надо. Просто нужно сделать то, что – оказывается, по 
нашей просьбе – сделали в отношении нефти. Перейти на 
нормальные рыночные отношения.

Да, будет трудно.
А что – сейчас легко?

               ТОЧКА ЗРЕНИЯ               ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр ФЕДуТА

Два гады турмы?
сУД

Некалькі дзён таму суд 
Цэнтральнага раёна Гомеля 
пакараў за хабар начальніка 
аддзела рознічнага ганд-
лю  РУП «Беларуснафта-
Гомельаблнафтапрадукт» 
2 гадамі турэмнага зняво-
лення.

У судзе знайшлі пацвяр-
джэнне высновы следства, 
што 38-гадовы начальнік 
атрымліваў хабар як мінімум 
пяць разоў на агульную суму 
4100 рублёў. Камерцыйная 
фірма, якая гандлюе таварамі 
аўтахіміі, грашыма заахвочва-
ла начальніка за прасоўванне 

сваіх тавараў у крамах 
пры аўтазапраўках РУП 
«Беларуснафта». 

Паводле звестак след-
ства, памер заахвочванняў 
вагаўся ад 300 да 1500 рублёў 
– з  разліку 1,5 працэнта ад 
плацяжоў, якія пералічваліся 
камерцыйнай структуры за 
пастаўленыя на аўтазапраўкі 
тавары. 

Калі судовы прыгавор не 
будзе аспрэчаны ці абскар-
джаны, хабарнік бліжэйшыя 
два гады правядзе ў калоніі 
ўзмоцненага рэжыму.

Анатоль ЛІПСКІ. 

Гродзенцы хочуць 
па-сучаснаму 

аплачваць праезд 
З гэтай нагоды збіраюцца 

подпісы да ўлад пад петыцы-
яй, у якой патрабуецца ўвесці 
пры аплаце паслуг грамадскага 
транспарту электронныя пра-
язныя дакументы, браць плату 
не за паездку, а за час праез-
ду, а таксама даць магчымасць 
разлічвацца банкаўскай карткай. 

Аўтары петыцыі спасы-
лаюцца на тое, што ў многіх 
беларускіх гарадах такія 
магчымасці ўведзены: у Мінску 
пачалі працаваць валідатары, 
ёсць магчымасць бескантактнай 
аплаты. У Барысаве запусцілі 
электронную сістэму аплаты 
праезду праз мабільнага апера-
тара. А ў Гродне, маўляў, улады 
не звяртаюць на гэта ўвагі. 

Горад над Нёманам 
знаходзіцца ў лічаных 
кіламетрах ад Польшчы і 
Літвы, а досвед суседзяў так і 
не пераняў, крыўдзяцца аўтары 
петыцыі: у грамадскім транспар-
це Гродна дагэтуль дзейнічаюць 
механічныя кампосцеры для 
прабівання талонаў.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

РЭГІЁНХТО ЁсЦЬ ХТО

Levi’s, кёрлінг, НАК
Што вядома пра фігуранта «цукровай справы» Дзмітрыя Кірылава
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ПАЛІТКУХНЯКАМПЕТЭНТНА

Павел Севярынец адказаў  
Зянону Пазьняку

Старшыня КХП–БНФ рэзкімі словамі раскрытыкаваў планы беларускай апазіцыі 
па абранні адзінага кандыдата.

«Такія спектаклі ставяцца 
ўжо 20 гадоў, з таго часу, 
калі нямецкая разведка ў 
асобе Ганса-Георга Віка (былы 
дырэктар Федэральнай 
разведвальнай службы і 
кіраўнік Кансультатыўнай 
назіральнай групы АБСЕ ў 
Мінску. – аўт.) і КДБ стварылі 
ў Беларусі сваю так званую 
«дэмакратычную апазіцыю».

У гэтых асоб, якія 
сабраліся на «выбары» і якія 
тлумачаць свае паводзіны 
«праймерыз», абсалютна няма 
сораму. У той час калі гра-
мадства наконт так званых 
рэжымных «выбараў» ужо 
даўно разабралася», – заявіў 
Зянон Пазьняк.

Дасталася на арэхі і 
палітыку Паўлу севярынцу, 
які таксама прэтэндуе на тое, 
каб стаць адзіным кандыдатам 
ад гэтай часткі дэмакратычных 
структур.

«Тое, што не было для мяне 
нечаканасцю, але ўсё роўна 
непрыемна, пацвердзілася, – 
гэта ўдзел Паўла Севярынца ў 
гэтай кампаніі, – працягнуў 
Зянон Станіслававіч. – За 
апошнія месяц-паўтара 
Севярынец выгадна (і 
заслужана) выйшаў наверх у 
пратэстным палітычным 
змаганні супраць аншлюсу і за 
незалежнасць Беларусі.

Замест таго каб 
замацаваць пазіцыі і смела 
весці наступальную палітыку 
на іншым узроўні, ён ізноў 
уваліўся туды, адкуль выйшаў, 
– у гнілую лахань «вікаўскай 
апазіцыі», якая падтрымлівае 
рэжымныя «выбары» і 
ўвекавечвае рэжым Лукашэнкі.

На гэтым – багна. Фініта. 

Будзе шмат кандыдатаў ад 
«апазіцыі». І гэта пры тым, 
што ніводнай асобы, якая маг-
ла б стаць альтэрнатывай 
рэжыму і «адзіным кандыда-
там», у гэтай багне няма».

«Народная Воля» 
пацікавілася, як Павел 
сеВЯрЫНеЦ адрэагаваў на 
крытыку вядомага беларускага 
палітыка, які ўжо доўгі час 
знаходзіцца ў эміграцыі.

– Па-першае, я з вялікай 
павагай стаўлюся да самога 
Зянона Пазьняка, яго ролі 
ў здабыцці незалежнасці 
і яго слоў, якімі б яны ні 
былі, – кажа сустаршыня 
аргкамітэта па стварэнні 
партыі  «Беларуск ая 
хрысціянская дэмакратыя». – 
Мне падаецца, што ў гэтай 
сітуацыі ён проста адрэагаваў 
на абвяшчэнне пра народнае 
галасаванне за адзінага.

Але на той час яшчэ 

не было тлумачэння маёй 
пазіцыі. А мая пазіцыя такая: 
мы ні ў якім разе не будзем 
падтанцоўваць уладам. У маіх 
планах – заклікі да яднання 
і змагання, пратэсты супраць 
фальсіфікацый падчас выбараў 
і ламанне гэтай сістэмы 
фальсіфікацый.

Гэта і ёсць сутнасць той 
кампаніі, якую я прапаноўваю. 
Гэта і ёсць тое змаганне, якое, 
на мой погляд, зараз патрэбна 
ўсёй Беларусі. Калі з дапамогай 
фальсіфікацый людзям не 
даюць свабодна выказацца 
падчас выбараў, то з гэтым 
трэба нешта рабіць, і я буду 
ў гэтым накірунку праводзіць 
актыўную кампанію.

Пытанне ў іншым: 
наколькі адгукнецца на мой 
заклік беларускі народ? Але 
ў нас будзе два з паловай 
месяцы, каб ездзіць па 
Беларусі, сустракацца з 

людзьмі і тлумачыць нашу 
пазіцыю. Думаю, што тут 
Зянон Пазьняк, як чалавек 
стратэгіі, убачыць разумнае 
зерне.

– але Зянон станіслававіч 
не бачыць ніводнай асобы, 
«якая магла б стаць 
альтэрнатывай рэжыму і 
«адзіным кандыдатам»…

– Справа не ў асобе. 
«Адзіны» – гэта не адзін. 
«Адзіны» – гэта дух адзінства. 
Гаворка ідзе пра еднасць, 
а таму зараз мы кажам 
пра супольную стратэгію 
і супольнае правядзенне 
кампаніі.

Сёння трэба пера- 
ключыцца са змагання ўнутры 
на змаганне з уладай. Таму 
і вырашылі, што не варта 
высвятляць свае пазіцыі 
па байкоце альбо ўдзеле ў 
выбарах, а замест гэтага лепш 
распрацаваць і пагадзіцца 

на стратэгію, якая сапраўды 
ламае ўладны сцэнарый. Мой 
падыход такі.

– Як вы ацэньваеце свае 
шанцы на абранне адзіным?

– На народным галасаванні 
шанцы ў мяне добрыя. Гэта 
паказваюць апытанні і 
настроі людзей. Але думаю, 
што гэта звязана не з маёй 
асобай, бо ёсць нашмат 
лепшыя ў іміджавым сэнсе 
альтэрнатыўныя кандыдаты.

Гаворка ідзе не пра тое, што 
я добры ці прыгожы, а пра тое, 
што я збіраюся кінуць выклік 
усёй сістэме фальсіфікацый 
падчас выбараў. І збіраюся 
ўсімі сродкамі змагацца 
супраць гэтага. Таму многія 
людзі падтрымліваюць мяне.

– Многія крытыкуюць 
працэдуру абрання адзінага 
кандыдата ад апазіцыі…

– Мы пайшлі на гэту 
працэдуру, бо было патрэбна, 
каб яе падтрымала большасць 
партый. І ў пэўным сэнсе 
ахвяравалі пэўнымі выгодамі 
для сябе. Адзінства гэтага 
патрабуе, часам даводзіцца 
наступаць на горла ўласнай 
песні.

Але партыйцы – гэта 
таксама людзі. Іх настрой, 
наколькі я ведаю, таксама за 
змаганне, таму што яны ўжо 
паспрабавалі ўсё.

Акрамя таго, за 25 гадоў, 
я лічу, ніводнага сапраўды 
народнага галасання ў краіне 
не было. А зараз абсалютна 
любы грамадзянін Беларусі 
можа паўдзельнічаць у нашай 
кампаніі...

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Вадзім Іосуб: 
«Можна чакаць зніжэння 

цэн на тавары ў 
некаторых магазінах…»

Нацыянальны банк зацікавіўся камісіяй, якую гандлёвыя кропкі плацяць 
банкам за прадастаўленне растэрміноўкі пакупнікам.

Бізнес-інкубатар  
за ўласныя грошы

Многія людзі апошнім часам 
прызвычаіліся плаціць за пэўны тавар не 
адразу ўсю суму, а расцягваць выплаты на 
некалькі месяцаў альбо нават на два гады.

Гэта было выгадна ўсім. Пакупнік, 
напрыклад, можа прыйсці ў магазін 
бытавой тэхнікі толькі з пашпартам, набыць 
у беспрацэнтную растэрміноўку тэлевізар і 
нейкія не асабліва вялікія сумы выплачваць 
на працягу 2 гадоў. Альбо пагасіць доўг 
датэрмінова.

Магазін таксама мае выгаду, бо такім 
чынам у яго павялічваецца тавараабарот, 
а банкі, якія займаліся крэдытаваннем, за 
гэтыя паслугі атрымлівалі ад гандлёвых 
прадпрыемстваў узнагароджанне, якое 
даходзіла да 30 працэнтаў ад кошту тавару.

Але ў студзені Нацыянальны банк 
увёў максімальны памер ўзнагароджання, 
які магазіны могуць пералічыць банкам, 
– ён зніжаны да 4 працэнтаў. Наколькі 
вядома, да 8 лютага камерцыйным банкам 
рэкамендавана даць справаздачу з гэтай 
нагоды.

Варта сказаць, што многія банкі 
ўжо адрэагавалі на гэта. Напрыклад, 
«Прыёрбанк» паведаміў, што з 1 
лютага змяніў умовы прадастаўлення 
растэрміноўкі па крэдытных картах. Зараз 
ён будзе спаганяць да 6 працэнтаў гадавых 
з фізічных асоб у выпадку афармлення 
растэрміноўкі больш як на 6 месяцаў.

«Беларусбанк» наогул адмовіўся ад 
прадукту «растэрміноўка без пераплаты», 
а ў «ВТБ-Банку» мне паведамілі, што ўмовы 
крэдытавання ў іх зусім не змяніліся.

– На рэкамендацыю Нацбанка банкі 
адрэагуюць стандартна – прымуць да 
выканання, – кажа старшы аналітык 
кампаніі «Альпары» Вадзім ІОсуб. – У 
нас не прынята ігнараваць гэтыя самыя 
рэкамендацыі.

Але хачу адзначыць, што розныя 
банкі будуць прымаць розныя рашэнні па 
крэдытаванні пакупак. Нехта, магчыма, 
наогул адмовіцца ад карт растэрміноўкі, 
хтосьці будзе браць працэнты за паслугі, 

а некаторыя банкі і насамрэч не будуць 
змяняць умовы крэдытавання, калі да 
гэтага прэміі, якія банку плацілі гандлёвыя 
арганізацыі, былі не вельмі вялікія.

– Чаму Нацбанк звярнуў увагу на 
гэтую тэму?

– Тут ёсць два асноўныя моманты. 
Першы – пры беспрацэнтнай растэрміноўцы 
прадпрыемствы гандлю выплачвалі банкам 
даволі вялікія прэміі – аж да 30 працэнтаў ад 
кошту тавару. Гэта азначае, што дадатковыя 
выдаткі магазіны ўключалі ў цэны і тавары 
станавіліся значна даражэйшыя і для 
тых, хто купляў іх у растэрміноўку, і для 
тых, каму гэта не трэба. І вось гэтая на 
першы погляд зручная схема прывяла да 
падаражэння тавараў для ўсіх.

Другі момант, на які звярнуў увагу 
Нацыянальны банк, гэта сацыяльны аспект. 
Хутка будзе два гады, як увялі паказчык 
даўгавой нагрузкі. Калі чалавек звяртаецца 
ў банк за крэдытам, вывучаюцца яго даходы. 
Ён можа траціць на вяртанне крэдыту не 
больш за 40 працэнтаў ад свайго даходу.

А калі кліент карыстаецца 
растэрміноўкай, то можа шмат набраць 
тавараў, бо яго даходы ніхто асабліва 
не правярае. Набраў тавараў, а грошай 
не хапае разлічыцца. І тады да гэтага 
чалавека прыходзяць судовыя выканаўцы. 
Такія рэчы ў будучым могуць атрымаць 
масавы характар, і гэта стала б сацыяльнай 
праблемай. Таму Нацбанк і вырашыў не 
даводзіць справу да такой сітуацыі.

– Што ў сувязі з гэтым новаўвядзеннем 
чакае звычайных пакупнікоў, якія 
прызвычаіліся купляць тавары ў 
растэрміноўку? 

– Думаю, будзе менш танных 
растэрміновак і менш растэрміновак без 
першапачатковага ўзносу.

Пры гэтым ёсць і станоўчы момант 
– можна чакаць зніжэння цэн на тавары 
ў тых магазінах, якія прэмію для банкаў 
уключалі ў кошт тавару. І ў гэтым выпадку 
выйграюць усе пакупнікі.

Алесь СІВЫ.

Сотрудников  
«Великого камня» отправят  
на двухнедельный карантин

С сохранением зарплаты. Коснется это тех, кто возвращается в Минск из Китая.

ОФИЦИАЛЬНО

ІНІЦЫЯТЫВА

В Беларуси организован 
и проводится комплекс сани-
тарно-противоэпидемических 
мероприятий, направленных 
на предупреждение завоза и 
распространения инфекции, 
вызванной новым коронави-
русом 2019-nCoV.

Как сообщает пресс-
служба Минздрава, «в пунктах 
пропуска на государственной 
границе проводится усилен-
ный санитарно-карантинный 
контроль лиц, прибывающих 
на территорию страны, в 
том числе с использованием 
тепловизионного оборудова-
ния (в РУП «Национальный 
аэропорт Минск» обеспечено 
проведение двойного санитар-
но-карантинного контроля). 
Кроме того, в 23 пунктах про-
пуска через Государственную 
границу организован забор 
материала для лаборатор-
ного исследования граждан, 
прибывающих из Китайской 
Народной Республики».

С целью профилактики и 
в соответствии с пожелания-

ми студентов, не выезжавших 
в КНР, принято решение о 
выделении дополнительных 
мест на базе оздоровительного 
комплекса БГУ «Бригантина» 
для учащихся, которые прибу-
дут в Беларусь из тех областей 
Китая, которые не закрыты на 
карантин и где не зарегистри-
рованы случаи заболевания, 
информирует Минздрав. Речь 
идет о дополнительных мерах 
для студентов, которые не 
были в контакте с больными 
и не посещали эпидемически 
неблагополучные районы.

«Сейчас в оздоровитель-
ный центр направлены специ-
алисты. Здесь все подготовле-
но для того, чтобы люди могли 
комфортно провести две неде-
ли, – говорят в министерстве. 
– Все медицинские сотрудники, 
которые будут работать в 
оздоровительном лагере, прош-
ли дополнительную подготов-
ку. В оздоровительном центре 
для прибывших из Китая сту-
дентов будет организована 
индивидуальная форма обуче-

ния в онлайн-режиме. Такие же 
меры эпидемической безопас-
ности введены во всех обла-
стях страны, где обучаются 
студенты из КНР».

По данным Министерства 
образования, сейчас в 
Беларуси обучаются около 5 
тысяч студентов из Китая. На 
каникулы за пределы нашей 
страны выехали 920 человек.

Что касается сотрудни-
ков «Великого камня», то в 
Минске ждут возвращения 
около 80 человек – речь идет о 
тех работниках, которые также 
не были в карантинных зонах. 
Все они проведут двухнедель-
ный оплачиваемый карантин 
в своих квартирах, так как в 
парке введены дополнитель-
ные меры безопасности для 
сотрудников. Администрация 
парка завершает закупку всех 
необходимых средств для 
санобработки территории. Со 
Смолевичской районной боль-
ницей установлен контакт, 
чтобы в порядке консалтин-
говой помощи лучше органи-

зовать все мероприятия по 
защите здоровья сотрудников. 
Кроме того, в первом жилом 
доме на территории парка уже 
введен в строй фельдшерский 
пункт. Сейчас там постоян-
но находится медицинский 
сотрудник.

ВаЖНО!
Всем гражданам, кото-

рые посещали Китай и 
другие страны, где рас-
пространен коронавирус, 
в случае появления симп-
томов, не исключающих 
инфекционное заболева-
ние (повышение темпера-
туры тела, кашель, одыш-
ка и другие) в течение 14 
дней после возвращения 
следует незамедлительно 
вызвать скорую медицин-
скую помощь.

Во время вызова необ-
ходимо сообщить о симп-
томах заболевания и дате 
прибытия из Китая.

Галина РУТ.

Першы бізнес-інкубатар у 
Гродне адкрыў за свае грошы 
прыватны прадпрымальнік 
алег Шкулепа. Яго мэты і 
задачы амбіцыйныя: пад-
трымка новых праектаў 
прадпрымальніцтва, пачы-
наючы ад ідэі і да моманту 
рэалізацыі і манетызацыі. 

Гродзенец Алег Шкулепа 
на працягу 18 гадоў займа-
ецца прыватным бізнесам. 
Прычым у свой час ён 
скончыў ваеннае вучылішча, 
даслужыўся да старэйшага 
лейтэнанта і зразумеў, што 

войска не яго стыхія. 
Ён стварыў ужо мно-

ства праектаў, некаторыя 
рэалізаваў сам, а некаторыя 
перадаў сваім партнёрам.

– Досвед за гады 
назапасіўся вялікі, і я 
зразумеў, што хачу дзяліцца 
ім з іншымі людзьмі, – прыз-
наецца Алег Уладзіміравіч. 
– Мне насамрэч цікава 
ствараць новыя праекты. 
Я за сваё жыццё працаваў  
і ў сферы перавозак, і ў 
рознічным і аптовым гандлі, 
таксама займаўся экспар-

там і імпартам, запускаў 
ІТ-праекты. Я па натуры 
прадпрымальнік. 

Напачатку Шкулепа 
азнаёміўся з магчымасцямі, 
якія існуюць у Гродне 
д л я  п а д т р ы м к і 
п р а д п р ы м а л ь н і ц т в а . 
Аказалася, што ў Беларусі 
ўжо дзейнічаюць 26 бізнес-
інкубатараў, а ў Гродне – ні 
аднаго. Ён вывучыў досвед 
некаторых з іх і прыйшоў да 
высновы, што работу ў сваім 
бізнес-інкубатары наладзіць 
па-іншаму. 

– Дзейнасць нека-
торых інкубаратаў 
абмяжоўваецца толькі тым, 
што прадпрымальнікам 
прадастаўляюць льготную 
арэнду альбо прапаноўваюць 
бясплатныя кансультацыі, 
– распавядае Шкулепа. – Я 
вырашыў, што буду дапа-
магаць развіваць бізнес-
праект ад самага пачатку і 
даводзіць яго да практычнай 
рэалізацыі. 

Яго ідэю падтрымала 
кіраўніцтва Гродзенскага 
аддзялення «Прыёрбанка», 
паколькі ў іх існуюць прагра-
мы дапамогі развіццю мало-
га і сярэдняга бізнесу, і на 
льготных умовах выдзеліла 
памяшканні для арэнды.

Напачатку плануец-

ца прапаноўваць дзе-
ючым альбо пачынаю-
чым прадпрымальнікам 
абмяркоўваць бізнес-
праекты разам, запра-
шаючы больш дасвед-
чаных топ-менеджараў і 
прадпрымальнікаў.

Было б дзіўным, калі 
б паспяховы бізнесмен 
укладваў свае сродкі толькі 
дзеля таго, каб патраціць 
іх. І Шкулепа перакананы, 
што кожная арганізацыя, 
якая займаецца бізнесам, 
павінна зарабляць, інакш у 
яе існаванні папросту няма 
сэнсу. І ў яго ёсць планы, на 
чым будзе зарабляць бізнес-
інкубатар. Праўда, адразу 
зазначае, што інкубатар не 
будзе інвеставаць у праекты 
сваіх рэзідэнтаў. 

Гаворачы аб магчымас-
цях займацца бізнесам, Алег 
Шкулепа перакананы, што 
яны ў Беларусі існуюць. 

– У заходніх краінах 
падаткі значна боль-
шыя, чым у Беларусі, – 
кажа прадпрымальнік. – 
Справа ў тым, што нашы 
прадпрымальнікі не вучац-
ца, не павышаюць свой 
прафесійны ўзровень, а дума-
юць, што можна зарабіць 
лёгкія грошы. 

Міхал КАРНЕВІЧ.

Реконструкция автодороги М7 начнется летом…
ЭКОНОМИКА

Реконструкция автодороги 
М7 Минск–Вильнюс долж-
на начаться летом. Об этом 
сказал министр транспор-
та и коммуникаций алексей 
авраменко.

По его словам, заплани-
рована полная модернизация 
дороги, поэтому водителей 
ожидают некоторые неудоб-
ства. «Транзитный грузовой 
транспорт планируем вывести 

на объездные дороги, пред-
ложим несколько маршрутов. 
Легковому транспорту тоже 
будем предлагать маршру-
ты объезда, но и по М7 они 
смогут проехать, дорога будет 
перекрываться частями».

Что касается модерни-
зации одной из крупнейших 
трасс страны – «олимпийки» 
(дороги М1/Е30), то в этом 
году будет готовиться техни-

ко-экономическое обосно-
вание. Продолжится работа 
с Азиатским банком инфра-
структурных инвестиций. 
«Они высказали заинтересо-
ванность принять участие в 
реализации этого проекта. 
Сейчас идет разработка кон-
цепции, – отметил министр. 
– В идеале мы хотим сделать 
эту дорогу без ограничений: 
убрать все пересечения в 

одном уровне, пешеходные 
переходы. Ремонт покрытия 
планируется выполнять поэ-
тапно, для этого важно сейчас 
определить первоочередные 
участки. В целом наша задача 
на 2020 год – сделать технико-
экономическое обоснование и 
прийти к пониманию с бан-
ком. Работы начнутся не ранее 
2021 года».

(БЕЛТА.)
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Паспачуваць 
хачу галоўнаму 
ўрачу 
Полацкая бальніца аб’явіла аб 110 
вакансіях – ад санітарак і кухон-
ных рабочых да рэаніматолагаў 
і хірургаў. Прапаноўваюцца зар-
платы ад 480 да 730 рублёў.
На пачатак года ў беларускіх 
бальніцах не хапала амаль трох 
тысяч медыкаў. І толькі ў адну 
Польшчу з Беларусі з’ехала больш 
за 230 спецыялістаў.

Ад згрызот галоўны ўрач
Спірт узяў з паліцы…
Стан такі, што хоць заплач,
У яго бальніцы.
Дактароў амаль няма,
Каб вылечваць хворых.
Колісь іх была гурма
Тут, на калідорах,
І мільгалі кожны міг
Белыя халаты,
Бо прываблівалі іх
Вартыя зарплаты.
Потым здарыўся застой,
Загніла краіна,
Стала ў нас казна пустой,
Як вясной адрына.
І заныдзелі ўрачы,
Бо плацілі мала,
Часам толькі на харчы
Грошай ім хапала.
Хто налёг на выпівон – 
Гіне ў алкаголі,
Хто падаўся за кардон – 
Прагне лепшай долі.
Скажам, быў хірург, але
З’ехаў у замежжа,
Ён палякаў на стале
Па-майстэрску рэжа.
Стаматолаг – у Літве
Ці ў славакаў недзе.
Там працуе, там жыве
І дамоў не едзе.
Тэрапеўт за акіян
Здолеў перабрацца.
Будзе жыць, бадай, як пан,
Бо знайшлася праца.
Сам падумаў кагадзе:
«Клятву Гіпакрата
Можна й там выконваць, дзе
Годная зарплата…»
Пазбягалі хто куды
Нават і медсёстры…
Трэба выпіць ад нуды,
Боль суцішыць востры.
Шклянку ўзяў галоўны ўрач,
Спірт наліў да краю.
Хоць і выпіў, ды як бач –
Цяжкіх думак зграя.
Не хапае дактароў – 
Уцякаюць валам…
Стан, на жаль, не будзь здароў
З іншым персаналам.
Хто лячыцца ляжа, той
З голаду апухне:
Збеглі гэтаю зімой
Паварыхі з кухні.
Дый няма каму як след
Перамыць пасуду.
А агульны туалет
Пачарнеў ад бруду:
Прыбіральшчыца адна
Засталася толькі.
Хоць стараецца яна,
Але мала толку.
А чаму ж такі расклад –
Вельмі нехарошы?
Бо ахвотнікаў няшмат
Запаўняць бальнічны штат
За такія грошы.
Працаваць амаль за нуль
Людзям нецікава,
Хоць і змешчана паўсюль
Не адна аб’ява.
«Я не лодар, не гультай,
Ды сабе не вораг», –
Кожны думае, бадай.
Хто ж лячыцьме хворых?
Хоць вачам сваім не вер –
Смех, а не бальніца.
Што ж рабіць яму цяпер?
Ну, хіба напіцца.
Спірт, канешне, не каньяк,
Дрэнна будзе ўранку,
Ды заліў сябе ў гарляк
І другую шклянку…

               * * *
Што на гэта я скажу?
Будзе «фініш поўны»,
Калі з’едзе за мяжу
Сам урач галоўны.

Як ні садзіся…
Матулі кожнае вядома:
Як ні садзіся каля дома,
Дзіця гуляе ўсё адно
Там, дзе яго ёй не відно.

Пасля першай  
не закусвае 
– А чаму пасля першай 
Не закусвае рускі? 
– Бо яму на другую
Не хапіла б закускі…

Не бусел, а казёл
Кажуць, дзеці – нашы кветкі.
Хай шчаслівым будзе лёс!
…Адзінокіх маці дзеткі
Лічаць: іх казёл прынёс.

КАЛОНКА  
АЛЕсЯ НЯЎВЕсЯ

П О Ш т а

ХОЧУ сКАЗАТЬ…

Цалаваліся цэлую гадзіну…
УПЕРШЫНЮ!

Такога, здаецца, у Мінску яшчэ не было. 9 лютага ў гандлёвым цэнтры Galleria Minsk адбыўся пацалункавы 
марафон. Цэлую гадзіну 23 пары абдымаліся, цалаваліся, выяўляючы самую розную фантазію. Хто пры гэтым 
пісаў вершы аб каханні, хто маляваў карціны, хто напяваў песні…

Таццяна і Дзмітрый Зелянковы, якія сталі пераможцамі, разам жывуць ужо 17 гадоў, у іх трое дзяцей. Цяпер пара зможа 
бясплатна адпачыць на востраве Джэрба. (Фота tut.by)

Не пора ли 
вручить власть 

женщинам?
Этим суровым миром всегда 

правили мужчины. Они захваты-
вали власть, ради удовлетворе-
ния своих амбиций развязыва-
ли войны, безжалостно клали на 
полях сражений тысячи молодых 
жизней, потом получали награды, 
а самым кровавым и жестоким 
«благодарные соотечественники» 
ставили памятники.

Женщинам доставался дру-
гой удел – разгребать пепелища, 
которые оставляли герои, думать 
о том, как одеть и прокормить 
детей, ценой неимоверных уси-
лий налаживать быт и возрож-
дать жизнь.

Посмотрите внимательно на 
тех, кто стоит у руля государств 
сейчас. Среди них немало плохо 
образованных, но с гипертрофи-
рованным самомнением мужчин. 
Можно много рассуждать про 
моральный аспект такой ситуа-
ции, но скажу о главном. Любящая 
жена, заботящаяся о репутации 
мужа-чиновника, всегда укажет 
ему на какие-то промахи, поможет 
избежать их в будущем. Не в при-
мер подобострастно застывшим с 
блокнотами и ручками дамочкам, 
какие бы высокие посты они ни 
занимали. Поэтому и бывает так 
мучительно стыдно и за них, и за 
их мужчин-начальников.

На постсоветском простран-
стве дорвавшиеся до власти 
мужчины так вошли во вкус, что 
решили: народ без них пропадет. 
А чтобы народ лучше усвоил эту 
истину, создали такую репрессив-
ную систему, которая и думать не 
позволяет о каких-то переменах 
в жизни своей страны. А когда 
подходит время проведения оче-
редных выборов, повторяется до 
тошноты знакомая всем картина: 
на телеэкранах мелькает одна и та 
же кандидатура в сопровождении 
бесстыдной подтанцовки в лице 
двух-трех холуев-конкурентов.

До предстоящих президент-
ских выборов в Беларуси остают-

ся считанные месяцы. Я обраща-
юсь к вождям тех партий, кото-
рые уже многие годы участвуют 
в подтанцовке главному и несо-
мненному победителю. Вам не 
надоело?

Перестаньте суетиться, отры-
вать людей на сбор ненужных 
подписей заведомо проигрыш-
ной кампании. Осознайте: вы не 
пользуетесь доверием у людей, не 
способны никого вести за собой.

Но вернемся к главному. Всё 
больше умных, образованных 
женщин приходит в политику. 
Самая яркая из них – Ангела 
Меркель, канцлер Германии. 
Сегодня уже никого не удивишь 
фразой «госпожа президент». 
Еще в 1999 году в Латвии пре-
зидентом избрали Вайру Вике-
Фрайбергу, правившую страной 
два президентских срока подряд. 
В 2009 году в соседней с нами 
Литве на высокий пост вступи-
ла Даля Грибаускайте. Конечно, 
в этих странах еще немало про-
блем, да разве кто-нибудь ожида-
ет, что в одночасье можно создать 
где-нибудь рай? Но эти женщины 
многое сделали для своей роди-
ны, популярность их высока. И 
главное – они с уважением отнес-
лись к Конституции своей страны 
и не старались перекроить ее под 
собственные интересы.

Кстати, в Хорватии, а недавно 
и в Греции президентами народ 
тоже избрал женщин.

Разве у нас в стране нет 
умных, хорошо образованных 
женщин – успешных ученых, 
руководителей производств, биз-
нес-леди? Просто мы очень мало 
знаем о них. Так, может быть, 
давайте о них рассказывать,  а 
потом выберем из их рядов еди-
ного достойного кандидата и 
всенародно поддержим? Что вы, 
читатели «Народной Воли», на  
этот счет думаете?

Людмила ВОЛЬСКАЯ.
Минск.

Рэабілітуйце абаронцаў 
Незалежнасці!

Явная угроза миру

«НЕПРИЧЕсАННОЕ» ПИсЬМО

Как будто я  
  уже лишний…

Я решил включиться в разговор 
читателей, вызванный публика-
цией статьи Татьяны Мушинской 
«Как остаться в живых?» («НВ» за 
27 декабря 2019 года). Слава Богу, в 
описываемых мною событиях тра-
гедии не случилось, но это могло 
произойти, если бы я сам не стал 
активно бороться за свою жизнь и 
здоровье.

Я старый уже человек. В конце 
осени прошлого года стал замет-
но худеть, у меня пропал аппе-
тит, а уже в декабре почувствовал 
страшную жажду и никак не мог 
напиться. На Новый год мне было 
так плохо, что, измерив уровень 
сахара в крови, вызвал карету ско-
рой помощи, которая отвезла меня 
в полоцкую городскую больницу 
№1, называемую в народе желез-
нодорожной. В приемном покое 
оформление документов заняло 
более часа, нужно было подписать 
какие-то глупые обязательства о 
соблюдении режима и что-то еще, 
хотя я находился чуть ли не в 
состоянии комы и под капельни-
цей, которую мне поставили еще 
дома.

После этих формальностей 
меня доставили на четвертый этаж 
в терапевтическое отделение, и 
дежурная медсестра вместо отде-
ления реанимации определила 
меня в палату №3, как потом выяс-
нилось, самую плохую – на пять 
койко-мест с неходячим стариком, 
справляющим нужду под себя, и 
еще одним больным со страшным 
сухим кашлем. Ни со мной, ни с 
моей бедной женой, пытавшейся 
поискать другую палату, медсестра 
разговаривать не стала. Вела себя 
недружелюбно, можно сказать, 
даже враждебно, была какой-то 
озлобленной. Забинтовывая мне 
руку, поломала катетер, вставлен-
ный медбратом скорой помощи.

Принимавший меня в прием-
ном покое дежурный врач прийти 
в палату не соизволила, а вече-

ром мне принесли семь каких-то 
таблеток, которые медсестра бро-
сила на тумбочку, а не на салфетку, 
которая лежала на ней, не сказав 
ничего о том, как их принимать. 
Естественно, я их глотать не стал. 
Примерно в 20.00 мне поставили 
еще раз капельницу, после которой 
я почувствовал себя немного луч-
ше. Стал знакомиться с соседями 
по палате, а потом наступил час 
отдыха и сна. Перед этим ни чая, 
ни кефира мне не предложили.

Как ни старался уснуть, не 
смог. Форточек нет, окна заколо-
чены наглухо. На кровати клеен-
ка, поверх которой постелена все 
время сползающая простыня, оде-
яло изношенное, под ним холод-
но, подушка твердая и маленькая, 
входная дверь в палату находится 
напротив туалета, откуда исходит 
очень неприятный запах. На пять 
больных один стул. 

2 января в больнице был 
выходной. Дежурный врач в пала-
ту №3 не приходил. Другая медсе-
стра принесла снова жменю табле-
ток, опять же не объяснив, когда и 
как их принимать, бросила только, 
что все вопросы к лечащему врачу.

Наконец 3 января на обход при-
шла врач Смирнова. Суть ее визи-
та:  мол, вам назначено лечение,  
будьте добры глотайте таблетки и 
не задавайте ненужных вопросов. 
О том, что я имею право участво-
вать с ней в выборе методов ока-
зания медпомощи, речи вообще 
не шло, информация о состоянии 
моего здоровья была скудной. 
Единственное, что я услышал от 
нее: уровень сахара в крови оста-
ется стабильно высоким. Правда, 
мне удалось настоять на том, что 
от ишемической болезни сердца 
таблетки буду принимать свои, те, 
которые мне назначила мой карди-
олог, а не дежурный врач.

Так прошло еще двое суток, в 
течение которых не мог уснуть ни 
на минуту. У меня начали лопаться 

сосуды на лице, потом на ноге. Я 
забил тревогу, сказав врачу, что не 
спал три ночи и боюсь инсульта. 
На это она отреагировала спокой-
но, заявив, что предоставить мне 
отдельную палату не может, хотя 
я уже речи об этом не вел, счи-
тал, что придется терпеть. Только 
после того, как я сказал, что позво-
ню прокурору и если со мной что-
то случится, то ему придется нести 
ответственность, меня опустили 
домой переночевать, чтобы я мог 
отоспаться.

Пребывание в больнице оста-
вило глубокий след в моей душе. 
Никакого уважение ко мне, старо-
му больному человеку, никакого 
сострадания, никакой попытки 
облегчить мою участь от медпер-
сонала я не увидел и не почувство-
вал. Все какие-то хмурые, невесе-
лые, несимпатичные. Постоянные 
окрики, понукания. Чувствуешь 
себя виноватым, что еще живешь, 
как будто болезнь не беда, а какое-
то зло, чуть ли не преступление. 
Простому, бедному, беззащитному 
человеку от всего этого становится 
тошно и страшно.

По-настоящему квалифици-
рованной медпомощи я так и не 
получил, но через две недели был 
выписан из больницы. Никто при 
этом не спросил, какое мое само-
чувствие, не поддержал психологи-
чески. Будто я уже лишний в обще-
стве, ему не нужный, ибо от меня 
пользы нет, одни только издержки 
и убытки. Это, видимо, исходит от 
верхов власти, иначе медики вели 
бы себя более ответственно, а так 
они ничего и никого не боятся.

О бытовых условиях, где в 
общем туалете нет даже замка в 
двери, писать не буду. Это уже 
другая история. Вот такова реаль-
ность нашей повседневной жизни, 
которая в корне отличается от той, 
что показывают по телевизору.

Э.И.ПЕЛУДЬ,
житель г.Полоцка.

ПРАШУ сЛОВА!

Добра было б, каб гэты мой 
ліст трапіў на вочы прэзідэн-
ту Аляксандру Рыгоравічу 
Лукашэнку. Вось пішу, а слёзы 
душаць і капаюць на аркуш… 
Страшэнна хвалюе тое, што апош-
нім часам многія нашы вядомыя 
і нявінныя людзі трапляюць  за 
краты. Суды караюць павальна 
тых, хто выступае супраць так 
званай «паглыбленай інтэграцыі» 
з Расіяй, хто актыўна бароніць 
суверэнітэт і незалежнасць нашай 
краіны.

Не паспеў Павел Севярынец 
адбыць пятнаццаць сутак 
арышту, як яму зноўку дабавілі 
яшчэ трыццаць, а ўздагонку і 
аштрафавалі амаль на адну тыся-
чу рублёў. А не так даўно былі 
аштрафаваны Вашы, Аляксандр 
Рыгоравіч, былыя паплечнікі – 
дэпутаты Вярхоўнага Савета 12-га 
склікання Пятро Садоўскі і Лявон 
Баршчэўскі. Яны атрымалі па 810 
рублёў штрафу.

Але ж і Вы, як прэзідэнт, па-
стаянна выступаеце за тое, што 
наша краіна павінна быць сама-
стойнай і незалежнай. А раз так, 
то я думаю, што Вы самі павінны 
крочыць у першых радах з такімі 
змагарамі за нашу незалежнасць, 
як Павел Севярынец, Уладзімір 
Арлоў і іншыя. А здымак гэта-

га шэсця, якое зробяць расій-
скія журналісты, імгненна ляжа 
на стол Уладзіміру Пуціну. І ў 
Вашых руках гэты здымак будзе 
вялікім козырам у перамовах з 
крамлёўцамі.

Уладзіміру Пуціну патрэб-
на прама сказаць: Рэспубліка 
Беларусь навечна будзе незалеж-
най, бо гэта воля беларускага 
народа!

Прашу Вас сваім указам 
прыпыніць пераследаванне нашых 
людзей і вярнуць ім грошы, якія 
яны выплацілі як штрафы. А 
нашым праваахоўным органам 
я прапаную заняцца непасрэдна 
сваімі службовымі абавязкамі.

Хачу Вас, Аляксандр 
Рыгоравіч, папярэдзіць, што эка-
намічныя санкцыі з боку расій-
скіх улад будуць яшчэ больш 
узмацняцца… Уладзіміра Пуціна 
да гэтага моцна падштурхоўваю-
ць ягоныя багацеі-алігархі, якія  
спяць і бачаць, як захапіць у свае 
рукі нашы вядучыя прадпрыем-
ствы. Асабліва іх цікавіць БелАЗ, 
металургічны завод у Жлобіне і 
калійныя камбінаты ў Салігорску. 
А як ім падабаюцца нашы малоч-
ныя заводы!

Карыстаючыся выпадкам, 
што пішу гэты ліст, хачу паве-
даміць навіну, якая павінна Вас, 

Аляксандр Рыгоравіч, узрадаваць 
і падбадзёрыць… Асабіста мяне 
яна вельмі ўзрадавала.

Мінулым летам вяртаўся я на 
сваім «Турысце», у якога, дарэчы, 
пяць перадач, з Казіміраўскага 
манастыра, які знаходзіцца за 
добрую сотню кіламетраў ад 
Бабруйска. Дарога ўсё лесам, і 
сустрэлася мне цыганка…

Навокал ні душы. Прыпыніўся, 
то яна і выманіла ў мяне апошнія 
пяць рублёў, але я пра тое не шка-
дую… Бо яна паведаміла мне, што 
кіраўніком нашай краіны Вы бу-
дзеце яшчэ не адзін год…

Пасада прэзідэнта не толькі 
пачэсная і адказная, але вельмі 
цяжкая і нават небяспечная. Як 
былы вайсковы разведчык, хачу 
параіць Вам узмацніць асабістую 
ахову ў замежных камандзіроўках.

Калі прылятаеце на перага-
воры ў Маскву або Сочы, бярыце 
з сабой асабістага кухара і нашы 
беларускія харчы. Не дай Бог, але 
ўсё можа здарыцца. У цяперашні 
час давяраць нікому нельга!

Жадаю Вам моцнага здароўя! І 
падумайце, як рэабілітаваць тых, 
каго суды несправядліва пакаралі 
за абарону Незалежнасці роднай 
Беларусі.

Павел САВОСЬКА,  
былы старацель.

ПОЗИЦИЯ

В условиях обострившейся 
агрессивности России, развязав-
шей войну в Украине и угрожа-
ющей независимости Беларуси, 
присоединяюсь к протесту ра- 
зумных и смелых граждан стра-
ны против так называемой углу-
бленной интеграции с Российской 
Федерацией.

Пропагандистская вакханалия 
лжи о роли России как защитни-
ка надуманного «русского мира» 
с возвратом в империю бывших 

освободившихся народов есть 
явная угроза миру.

Кремлем попраны все при-
нятые договоренности, нормы и 
решения ООН.

Обладая большими ресурсами, 
громадными землями и ядерным 
оружием, Россия ошибочно счита-
ет себя малоуязвимой.

Я человек уже солидного воз-
раста, и мне дороги многие места 
и города России, которые я посе-
щал по работе во времена СССР. 

Но такой агрессивности, какую 
демонстрирует сейчас эта страна, 
тогда не было и в помине.

Пора очнуться большинству 
россиян и отбросить имперскую 
амбициозность кремлевских пра-
вителей как исключительно опас-
ную для всех. Только мир и труд 
– основа успехов и процветания 
любой страны.

В.И.ШУТОВ,
житель г.Фаниполя 

Дзержинского района.
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БОЛЬШАЯ  ПОЛИТИКА

с В е т   І   М Ы

Турецкий этюд  
украинского президента

Владимир Зеленский делает попытки вывести Украину на качественно иной уровень  
в отношениях с соседними государствами. 27 января проведены переговоры с польским 

президентом Анджеем Дудой, на прошлой неделе Украину почтил своим визитом 
президент Турции Реджеп Эрдоган.

Вс треча Вла димира 
Зеленского с турецким коллегой 
запомнится не только традици-
онным украинским приветстви-
ем «Слава Украине!», которое 
Эрдоган адресовал почетному 
караулу. Возможно, кому-то оно 
резануло слух, кого-то порадова-
ло, но не это главное.

На сегодняшний день Турция 
не входит в узкий круг госу-
дарств, способных влиять на 
общемировые процессы, но она 
давно претендует на статус реги-
онального лидера: страна-член 
НАТО, обладает развитой воен-
ной инфраструктурой, военно-
морским флотом и достаточно 
сильной армией, что позволяет 
ей активно принимать участие в 
военном конфликте на террито-
рии Сирии.

Турция в силу ее географи-
ческого положения и нынешних 
возможностей очень важна для 
Украины, которая сильно осла-
блена коррупцией внутри и 
российской экспансией извне. 
Из-за слабости государственных 
институтов Украина чаще всего 
выступает в роли страны-про-
сителя, а не равноценного пар-
тнера.

На переговорах с Эрдоганом 
Зеленский попытался несколько 
подкорректировать сложившееся 
положение, но без определенных 
ляпов и конфузов не обошлось, 
хотя, надо отдать ему должное, 
он очень старался.

Отметим то, что можно запи-
сать в актив Украине.

Во-первых, на брифинге для 
журналистов президент Турции 
без двусмысленностей заявил: 
«Еще раз хочу подчеркнуть, что 
Турция не поддерживает неза-
конную аннексию Крыма. Турция 
поддерживает территориальную 
целостность Украины включи-
тельно с Крымом». Глава турец-
кого государства занимает доста-
точно жесткую позицию и не 

упускает возможности лишний 
раз о ней напомнить. Что суще-
ственно отличается от позиции 
лидеров ряда европейских госу-
дарств, предпочитающих укло-
няться от обсуждения «крымско-
го вопроса», как это было, напри-
мер, в декабре прошлого года на 
встрече в нормандском формате 
в Париже.

Во-вторых, эта встреча обо-
значила существование логиче-
ски выверенной и хорошо струк-
турированной общей повестки. 
Президенты двух стран в пер-
вую очередь обсудили самые 
болезненные для Украины темы: 
войну на Донбассе, аннексию 
Крыма, нарушение прав человека 
в Крыму, агрессивную политику 
Российской Федерации в регионе. 
Владимир Зеленский заявил: «Во 
всех этих вопросах для нас чрез-
вычайно важна последовательная 
поддержка Турции, а также прак-
тические шаги Анкары в этом 
направлении. Украина рассчиты-
вает на помощь Турции в про-
цессе освобождения политических 
заключенных – граждан Украины, 
в том числе крымских татар, 
которые незаконно удержива-
ются в Крыму и на территории 
Российской Федерации».

В-третьих, намечается акти-
визация сотрудничества в тор-
гово-экономической и инвести-
ционной сферах. Поставлена 
конкретная задача – увеличить 
товарооборот между двумя госу-
дарствами до 10 миллиардов дол-
ларов США при существующих 
ныне 4 миллиардах. Президенты 
затронули экономически и гео-
политически перспективное 
направление. Взаимовыгодное 
использование географического 
положения двух стран в случае 
реализации этих идей позво-
лит им стать ключевым звеном 
в транспортных потоках, свя-
зывающих Северо-Восточную 
Европу с Ближним Востоком и 

Центральной Азией. Сама же 
Украина сможет диверсифициро-
вать поставки энергоносителей, 
получив доступ к каспийскому 
газу и снизив свою зависимость 
от российских поставок. 

В-четвертых, две стра-
ны заинтересованы развивать 
сотрудничество в оборонно-про-
мышленной сфере. На перегово-
рах зафиксированы приоритет-
ные направления, которые могут 
позволить продвинуться в этом 
направлении. Подписано согла-
шение о военно-финансовом 
сотрудничестве. В качестве жеста 
доброй воли Турция решила без-
возмездно предоставить Украине 
сумму, эквивалентную 36 мил-
лионам долларов США, для 
закупки своих товаров военного 
назначения.

В-пятых, подписаны согла-
шения в культурной и гумани-
тарной сферах. С одной стороны, 
это позволит увеличить тури-
стический обмен между гражда-
нами двух стран, а с другой – 
Турция готова построить более 
500 домов для нуждающихся 
семей близких им по ментали-
тету национальных меньшинств, 
проживающих в Украине.

Что можно отнести в пассив? 
Президент Украины, выражая 
сочувствие президенту Турции 
и ее народу, провел параллели 
между гибелью турецких и укра-
инских солдат. Но тут есть суще-
ственное различие: турки гибнут 
на чужой территории, а украин-
цы – на своей.

Кроме этого, Владимир 
Зеленский дал поручение главе 
СБУ заняться вопросом деятель-
ности образовательно-культур-
ных учреждений оппозицион-
ного проповедника Фетуллаха 
Гюлена на территории Украины, 
тем самым втягивая свою стра-
ну во внутритурецкие политиче-
ские конфликты между властью 
и оппозицией. А между тем у 

этой части турецкой оппозиции 
достаточно сильное политиче-
ское лобби в Европе и США, что 
может привести к нежелатель-
ным конфликтам с западными 
партнерами Украины.

На встрече так и не подписали 
соглашение о зоне свободной тор-
говли между Турцией и Украиной. 
Документ отложен до согласова-
ния отдельных положений. Само 
по себе это важное соглашение, 
но экономически Украина гораздо 
слабее Турции и может не выдер-
жать конкуренции.

В целом, подводя итог, мож-
но констатировать, что Турция 
открыта для полноценного стра-
тегического сотрудничества. Это 
уже вторая встреча за послед-
ние полгода между главами двух 
государств. Турецко-украинские 
отношения динамично развива-
ются на самом высоком уровне. 
Но Украина должна наполнить 
содержанием и конкретикой пре-
жде всего свои инициативы и 
предложения.

Выстраивание отношений с 
Турцией – важное направление 
для Украины, но и очень слож-
ное. Заявлены амбициозные 
цели, поставлены реальные зада-
чи, исполнение которых может 
привести к долгосрочному вза-
имовыгодному стратегическому 
партнерству. Но есть вопросы. 
Готова ли Украина, прежде всего 
кадрово, к решению этих задач? 
Сумеет ли Владимир Зеленский 
соблюсти баланс между инте-
ресами разных политических 
групп: турецким авторитарным 
лидером и оппозиционными 
ему силами, поддерживаемыми 
Западом? Да и в контексте разви-
тия турецко-украинских отноше-
ний всегда надо учитывать рос-
сийский фактор…

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный корреспондент 

газеты «Народная Воля»  
в Украине.

Для дзяцей чыноўнікаў не павінна быць блату ў арміі
РАКУРс

ЭКсПЕРИМЕНТ

Сёлета ўступіў у сілу абноўлены 
закон аб прызыве ў армію. Неўзабаве 
адтэрміноўку ад войска з прычыны 
вучобы можна будзе ўзяць толькі 
адзін раз. Гэта значыць, што пасля 
ўніверсітэта хлапцам нельга будзе 
пайсці ў магістратуру без перапын-
ку на вайсковую службу. На пачат-
ку мінулага лета навіна пра пла-
наваныя змены выклікала масавае 
абурэнне сярод студэнтаў – тады 
цягам сутак петыцыя супраць 
закона сабрала 10 тысяч подпісаў. 
Усё гэта можа сведчыць пра адсут-
насць прэстыжу службы ў войску.

Між тым, напрыклад, у Ізраілі 
ваенная служба абавязковая, але 
не прымусовая. Там гэта вялікі 
гонар, «адкасіць» ад службы 

лічыцца вялікай ганьбай.
Мы паразмаўлялі з Барысам-

Давідам Балтэ – ізраільцянінам і 
шчырым беларускім патрыётам. 
Многім ён стаў вядомым пасля 
таго, як здалёк прыехаў на пера-
пахаванне Каліноўскага і разгарнуў 
там, у Вільнюсе, ізраільскі сцяг. А 
ў сябе дома, у Ізраілі, Барыс на ўсе 
ўчачыстасці і святы прыходзіць 
з беларускім нацыянальным бел-
чырвона-белым сцягам.

У Ізраілі ён прайшоў вайсковую 
службу і нават вайну.

– Як праходзіла ваша ваенная 
служба?

– Гады службы ў войску самы 
памятны час маёй ізраільскай 
часткі жыцця. Колькі разоў мне 

рабілі зніжкі ў краме, калі бачылі 
маю ваенную форму! Нават кармілі 
бясплатна. Ты адчуваеш адзінства з 
героямі, адзінства з пачаткоўцамі і 
стараслужачымі. Нават з афіцэрамі.

– Які дух панаваў у грамадстве 
падчас ваенных пагроз?

– Калі была вайна ў Газе 
летам 2014 года, я пайшоў туды 
добраахвотнікам, хаця не служыў 
у баявых войсках. Я бачыў усмешкі 
і ўпэўненасць у людзях, якія ішлі ў 
бой. І, хутчэй за ўсё, ішлі на смерць.

– Ізраіль узнік у стане вайны і 
змог за кароткі час кансалідаваць 
нацыю і стварыць як моцную 
армію, так і развітую прагрэсіўную 
дзяржаву. Ці спрыяюць ваенныя 
канфлікты ўзмацненню нацыі?

– Ізраільцяне загартаваны 
пастаяннай пагрозай. Калі ты не 
будзеш гатовы даць адпор – цябе 
знішчаць.

Мы ўвесь час адчуваем, што за 
намі стаіць краіна. Краіна дэмакра-
тычная, таму ты вымушаны адной 
рукой адбіваць ворага, а другой 
павышаць узровень жыцця. Праца 
для сапраўдных тытанаў.

– у Вялікім Княстве літоўскім, 
спадкаемцам якога мы лічым 
беларусь, была традыцыя 
ўсеагульнай мабілізацыі – паспалітае 
рушэнне. Зараз стаўленне да службы 
ў войску ў нас зусім іншае. Як, на 
вашу думку, можна стварыць сучас-
нае нацыянальнае войска, якога не 
цураліся б маладыя людзі?

– Па-першае, успомніць карані, 
хто вы такія.

Па-другое, змяніць тое 
ўспрыманне войска, якое навя-
зана Беларусі двума стагоддзямі 
акупацыі: салдаты – гэта маўклівае 
мяса, дзецюкі, якія дрэнна вучыліся 
ў школе (таму і забралі ў войска), 
целамі якіх можна закідаць вора-
га. А калі вайны няма, то іх мож-
на выкарыстоўваць як бясплат-
ную працоўную сілу, напрыклад, 
на будаўніцтве ці на парадах 
пад чужыя маршы і пад чужымі 
штандарамі.

Па-трэцяе, войска павінна 
быць для ўсіх без выключэння. Ад 
дзіцяці апошняга алкаголіка да 
сына прэзідэнта.

Па-чацвёртае, для таго ж 
дзіцяці апошняга алкаголіка войска 
павінна стаць трамплінам у нар-
мальнае жыццё. І ў Ізраілі ёсць тыя, 
каго служба ў арміі выратавала ад 
вуліцы і турмы.

Па-пятае, салдат – такі ж 
грамадзянін, як і іншыя. Не тое 
што біць, нават словам яго нель-
га абразіць. Хто будзе ваяваць за 
камандзіра-нягодніка? Толькі калі 
ззаду паставяць загараджальны 
атрад.

Па-шостае, салдат павінен 
ведаць, што ён абараняе. Калі ён 
кожныя выхадныя будзе бачыць 
сям’ю, ён будзе ведаць, дзеля каго 
ён служыць. Гэта мінімум.

Францішак ЦЯРЭШКА.

ЧУЛІ?

У Шчучыне ўвекавечаць  
памяць аб вялікім французе 

У раённым горадзе Шчучын Гродзенскай 
вобласці плануюць паставіць помнік 
ваеннаму і дзяржаўнаму дзеячу, першаму 
прэзідэнту Пятай Французскай рэспублікі 
Шарлю дэ Голю. Аб гэтым падчас наведвання 
Гродзенскай вобласці паведаміў першы 
саветнік Пасольства Францыі ў Беларусі 
Аляксандр Піке.

Падчас Першай сусветнай вайны 
Шарль дэ Голь, будучы ў званні афіцэра 
французскай арміі, трапіў у нямецкі палон і 
знаходзіўся ў лагеры для ваеннапалонных у 
Шчучыне. Аб гэтым ён пакінуў сведчанні ў 
сваіх успамінах. Дарэчы, месцазнаходжанне 
лагера ўстаноўлена. «Народная Воля» летась 
падрабязна расказвала пра гэтыя адкрыцці на 
тэрыторыі раённага цэнтра.

Сёлета спаўняецца 130 гадоў з дня 
нараджэння генерала і аднаго з самых вялікіх 
французаў усіх гадоў, як яго называюць на 
радзіме. З гэтай нагоды ў Шчучыне маюць 
намер здзейсніць сумесны беларуска-
французскі праект – адчыніць інтэрактыўны 
музей, прысвечаны Шарлю дэ Голю.

 Міхал КАРНЕВІЧ.

Шотландским бомжам будут  
наливать бесплатно.  

А нашим?
Как сообщила ВВС, в шотланд-

ском городе Глазго запускается про-
грамма помощи бездомным лицам, 
страдающим алкоголизмом. Им 
будут наливать бесплатно спиртное 
– под надзором врачей.

Обоснование выдвигается про-
стое: таким образом предполага-
ется понизить количество престу-
плений, совершаемых бомжами-
алкоголиками в поисках средств 
утоления «жажды». При этом шот-
ландцы ссылаются на опыт Канады, 
где подобная служба функциони-
рует уже несколько лет. А пробле-
ма, судя по всему, в Глазго стоит 
достаточно остро. По данным ВВС, 
первые семь человек, которых будет 
обслуживать пилотный проект 
подобного рода, были соучастни-
ками 1630 преступлений. Один из 
них 427 раз доставлялся в местную 
больницу в тяжелом состоянии.

Насколько вообще подобный 
подход может быть эффективен? 

С этим вопросом мы обрати-
лись к профессору кафедры пси-
хиатрии и медицинской психоло-
гии Белорусского государствен-
ного медицинского университета, 
доктору медицинских наук Андрею 
Васильевичу Копытову:

– Главный признак алкоголизма – 
утрата самоконтроля пьющего чело-
века. Проблема в том, что, условно 
говоря, стоп-кран срывается, и чело-
век, выпив немного, перестает далее 
контролировать процесс принятия 
алкоголя. В этом сущность алкого-
лизма. Так что не понятно, как шот-
ландские врачи собираются следить 
за тем, будут или не будут пить 
пациенты после того, как уйдут 
из-под их контроля.

– Но они ссылаются при этом 
на опыт канадских специалистов.

– Я не знаком с деталями этого 
опыта, но у нас такой эксперимент 
обречен на неудачу. И я не вижу 
смысла в его проведении.

Дополняя мысль профессо-
ра Копытова, можно сказать: вне 
зависимости от того, насколько 
эффективным средством борь-
бы с алкоголизмом среди лиц без 
определенного места жительства в 
Беларуси является подобная мера, 
бесплатная рюмка сегодня дале-
ко не главное, в чем нуждаются 
белорусские бомжи. Гораздо важ-
нее, чтобы государство обеспе-
чило меры, препятствующие пре-
вращению обычного гражданина, 
пусть даже пьющего, в бездомного 
изгоя. А уж наливать ему или нет, 
пусть решают добросердечные 
сограждане.

Алесь КЛЕВЧУК.

Глава ХДС не будет претендовать на пост 
канцлера ФРГ

сТАЛО ИЗВЕсТНО…

ВІЗІТ

Аннегрет Крамп-Карренбауэр 
уйдет с поста председателя 
Христианско-демократического 
союза в ближайшие месяцы, после 
того как партия организует выбо-
ры кандидата на пост канцлера 
Германии. Крамп-Карренбауэр 
отказалась выдвигать свою канди-
датуру на этот пост.

Об этом немецкие ин- 
формагентства сообщили вчера со 
ссылкой на неназванных собесед-
ников в партийных кругах, знако-
мых с положением дел.

(DW)

У Мінску чакаюць Іньяцыа Касіса
12–13 лютага Беларусь наведае член Федэральнай рады, кіраўнік Федэральнага дэпартамента 

замежных спраў Швейцарскай Канфедэрацыі Іньяцыа Касіс.
Гэта першы ў гісторыі двухбаковых адносін візіт у Беларусь афіцыйнага прадстаўніка 

Швейцарыі такога ўзроўню.

Як паведамляе прэс-служба Міністэрства замежных 
спраў, запланаваны перамовы з міністрам замежных 
спраў Беларусі, удзел ва ўрачыстай цырымоніі 
адкрыцця Пасольства Швейцарыі ў Беларусі.

Іньяцыа Касіса будзе суправаджаць першы намеснік 

старшыні Нацыянальнага савета Федэральнага сходу 
Швейцарыі (ніжняй палаты парламента) Андрэас Эбі, 
які з 2017 года з’яўляецца сустаршынёй парламенцкай 
групы дружбы Швейцарыя–Беларусь.

Аліна ВЕТРАВА.



(Заканчэнне. Пачатак у №№10,11.)

21 лістапада 1938 года Панамарэнка 
адправіў Сталіну ліст «Аб беларускай 
мове, літаратуры і пісьменніках». Этнічны 
кубанец, невук у беларускай літаратуры 
і мовазнаўстве, ён паведамляў права-
дыру прамым тэкстам: хачу ўсіх, хто 
лічыць сябе беларусам і набраўся нахаб-
ства пісаць і гаварыць па-беларуску, 
арыштоўваць, катаваць, расстрэльваць…

Я знарок не перакладаю фрагменты 
гэтага ліста на беларускую мову і прывод-
жу іх слова ў слова:

«Враги народа, пробравшиеся в свое 
время к партийному и советскому руко-
водству Белоруссии, ставившие целью 
отторжение Белоруссии от Советского 
Союза и организацию «самостоятельно-
го» Белорусского государства под протек-
торатом Польши прилагали много уси-
лий для идеологической подготовки это-
го отторжения... Работали они умело. 
Матерых националистов, «щирых бело-
руссов» вербовали сразу и вводили в курс 
задач-идей...

Наиболее крупную контрреволюцион-
ную националистическую работу провел 
союз «советских» писателей Белоруссии, 
идейно возглавляемый всегда десятком 
профашистских писателей (в том числе 
известные Янка Купала и Якуб Колас) и 
всегда для прикрытия (в том числе и сей-
час) имевший у руководства коммунистов. 
В этом союзе несправедливой критикой, 
клеветой, издевательством, пренебреже-
нием затравили не одного честного ком-
муниста и беспартийного писателя. Здесь 
разлагали литературное движение, здесь 
боролись с Советской властью под видом 
борьбы за эту власть. Здесь ненависть ко 
всему русскому доходила до болезненной 
истеричности. Здесь был центр-штаб 
национал-фашистской пропаганды. Здесь 
говорили о застое культуры и объясняли 
его тем, что белорусский и украинский 
языки близки к русскому как языки славян-
ские и наиболее сильная славянская куль-
тура, русская, их ассимилирует. Другое 
дело, говорили, Грузия, там язык совсем 
другой, руководители свои грузины, пре-
данные своей грузинской культуре, не так, 
как в Белоруссии, где всегда «московские 
генерал-губернаторы».

Говорили о том, что русская культу-
ра действительно выше культур других 
союзных республик, но объясняли это тем, 
что русская культура выросла на костях 
малых народов.

Сама мысль о сближении белорусско-
го и русского языков была ужасной. Янка 
Купала пустил крылатое выражение 
«пока живе мова, живе народ»... Пользуясь 
полной свободой, не стесняемые ничем, 
эти писатели монополизировали за собой 
право толкователей языка, право соз-
дания новых слов, терминов, лозунгов и 
т.д. Они перед этим пытались и внешне 
отдалить язык от русского...

Вся эта вражеская работа в области 
правописания, неразбериха, путаница, 
смесь в правилах определяют большую 
безграмотность оканчивающих шко-
лы. Позволю привести ряд примеров, 
слов и оборотов, имеющихся сейчас в 
белорусской литературе. Слово «подъ-
ем» заменено каким-то диким словом 
«уздым». «Образование» – «адукацыя». 
«Краски» – «фарбы». «Борец» – «змагар». 
«Отечественный» – «айчынны» (от поль-
ского «ойчизна»). «Правительство» – 
«урад»??? «Годовщина» – «гадавiна» (бело-
русы говорят так в смысле «гад-гадюка»). 
«Баня» – «лазня». «Беспредельный, без-
брежный, безграничный» – «бязмежны» 
(пример сознательного обеднения языка). 
«Безопасность» – «бяспечнасць» (отсюда 
«органы государственной безопасности» 
– «органы государственной беспечно-
сти»). Слово «товариш» заменено словом 
«сябр». «Друг» – тоже «сябр». «Дружба» 
– «сяброўства». «Благожелатель» – 
«зычлiвец»...

«Крупны» – «буйны» (отсюда «круп-
ный деятель» – «буйны дзеяч»)... В лозунге 
«Пролетарии всех стран, соединяйтесь», 
слово «соединяйтесь» заменено словом 
«злучайцеся», а в народе «злучайцеся – 
злучка» все равно что и по-русски «случай-
тесь – случка». Лозунг «Да здравствует 
годовщина Октябрьской революции» на 
белорусском языке «Няхай жыве гадавiна 
Кастрычнiцкай рэвалюцыi» испоха-
блен от начала до конца. Белорусы гово-
рят «здравствуй», а «няхай» означает 
«пусть» в смысле пренебрежительного 
«так и быть». «Гадавiна» означает гада 
большого размера. Так и говорят «Ух, якая 
гадавiна». «Октябрь» – «кастрычник». Но 
«кастрыца» – это не лен, а отбросы от 
льна...

...Получилось так, что вся эта куч-
ка нацдемовских заправил сохранилась до 
сих пор. Даже организационно, в Союзе 
писателей. Они печатали и печатают 
внешне патриотические стихи и произве-
дения, насквозь фальшивые, необходимые 
для выражения советскости (их букваль-
ное выражение). Янка Купала говорит, 
что все, что он написал при Советской 
власти, не творчество, а дриндушки. Они 
говорят о том, что теперь литература 
сведена на роль придатка, разъясняющего 
или восхваляющего, что это не твор-
чество, а иллюстрация. В литературе 
нельзя ничего ставить и решать, так как 
партия уже решила на много лет вперед, 
план составлен, иллюстрируй то, что 
прошло...

Янка Купала недавно сказал: «Все 
наши карты биты, лучшие люди истре-
блены, надо самому делать харакири». (Он 
уже пытался один раз покончить с собой.) 
В другой раз он начал жаловаться (в своем 

кругу) на безудержную тоску, на то, что 
никакой Белоруссии он не видит вокруг 
себя, что его жизнь прожита даром, что 
он скоро умрет с такой же тоской о 
Белоруссии, с какой начинал свою жизнь в 
молодости.

Эти настроения растерянности, 
творческой пассивности, обреченности 
характерны и для других белорусских 
писателей, отдавших жизнь (в разной 
степени) нацдемовщине. Конечно, среди 
них есть и такие, которых политиче-
ские события последнего времени силь-
но отрезвили и повернуть которых для 
честной работы возможно и необходимо. 
Сейчас уже пора сделать определенные 
выводы, показать свое отношение к ним и 
начать большую работу. Что, по-моему, 
нужно сделать?

...Решительно очистить литературу 
от произведений с национал-фашист-
ской контрабандой (кое-что мы в этом 
направлении уже сделали), поднять лите-
ратурную преданную молодежь, освежить 
литературу, укрепить руководство 
Союза писателей.

В отношении Янки Купалы, Якуба 
Коласа, Бровко, Глебки, Крапивы, Бядули, 
Вольского, Аксельрода и др. членов этой 
«могучей кучки», узурпировавшей пред-
ставительство от белорусской литера-
туры всюду, в том числе и за рубежом, 
людей, творческая авторитетность 
которых непомерно раздута, проводив-
ших лично всю описанную выше враже-
скую работу, имеются многочисленные 
показания разоблаченных и арестованных 
врагов, изобличающие их вплоть до связей 
с польской дефензивой.

В отношении Янки Купалы имеет-
ся 41 показание, в большинстве прямые; 
Якуба Коласа – 31 показание; Крапивы – 
12 показаний и так далее. По количеству 
и качеству изобличающего материала, 
а также по известным нам фактам их 
работы они, безусловно, подлежат аресту 
и суду как враги народа. В частности, 
Наркомвнудел Белоруссии запросил из цен-
тра санкцию на арест Купалы и Коласа 
уже давно, но санкция пока не дана…»

– Якая пачвара! – усклікнуў адзін са 
студэнтаў на лекцыі, калі я бегла прачытаў 
некаторыя з гэтых радкоў, а далей дадаў: 

– Вялікі Лермантаў роўна за сто гадоў 
да страшнага 1937-га сказаў пра такіх: 
«Не мог хранить он нашей славы, не мог 
понять в сей миг кровавый, на что он 
руку поднимал».

Не мог зразумець таварыш 
Панамарэнка – ардынарны прымітыў 
і невук у пісьменніцкіх справах, 
замбіраваны чалавеканенавісніцкай 
камуністычнай ідэалогіяй і пастаўлены 
кіраваць Беларуссю, – чаму няма санкцыі 
арыштоўваць, расстрэльваць і катаваць 
тых, хто любіць свой край, хоча праца-
ваць для яго дабрабыту, хто гаворыць на 
старадаўняй славянскай мове, не мала-
дзейшай за рускую. Тым не менш тава-
рыш Панамарэнка гатовы быў праявіць 
пэўнае вялікадушша і дазволіць асобным 
пісьменнікам «искупить свою вину перед 
Советской властью».

Якую віну? Ніякай віны не было. Сама 
камуністычная партыя задоўга да сканан-
ня СССР гэта прызнала. Аднак асабіста 
я не ведаю ні аднаго камуністычнага 
кіраўніка Беларусі – прыхільніка нацыя-
нальнага адраджэння беларусаў. А пра 

кіраўнікоў КПСС і СССР і гаворкі не маг-
ло быць. Калі першай асобай у Савецкім 
Саюзе стаў Хрушчоў, ён наогул абурыўся 
тым, што ў Мінску грамадзяне маюць сме-
ласць гаварыць на незразумелай для яго 
мове. Паводле яго пераканання, усе тыя, 
хто крочыць да камунізму, павінны былі 
гаварыць па-руску.

У пасляваенныя гады тактыка 
дэбеларусізацыі змянілася. Дзякуючы 
працалюбству, арганізаванасці і 
дысцыплінаванасці беларускіх сялян 
і гараджан, Беларусь хутчэй за іншыя 
рэспублікі, у тым ліку прыбалтыйскія, 
выйшла на высокі па мерках СССР узро-
вень сацыяльна-эканамічнага развіцця. 
Але папярэднія рэпрэсіі і чысткі, плюс 
самыя вялікія страты ў вайне не спрыялі 
беларусам прыняць ідэі прававой і нацыя-
нальнай дзяржавы. Большасць грама- 
дзян рэспублікі ўспрымала камуністычнае 
кіраўніцтва і савецкую ўладу не як 
мадыфікаванае каланіяльнае кіраванне, а 
як частку ўласнай гісторыі. Вайскоўцы 
з усяго Савецкага Саюза, выходзячы на 

пенсію, стараліся пасяліцца ў Беларусі, 
бо тут быў спрыяльны для іх нацыяналь-
ны клімат у адрозненне, напрыклад, ад 
Эстоніі, Латвіі, Літвы.

Прыўладная наменклатура Беларусі 
пасля 1945 года ўсё болей разбаўлялася 
мігрантамі, страціла досвед самастой-
нага дзяржаўнага кіравання. Беларусы 
лічыліся на прасторах СССР самымі 
савецкімі людзьмі, больш савецкімі, чым 
рускія, і адчувалі з гэтай нагоды непры-
хаваную гордасць. Але нават у намен-
клатурным асяроддзі працягвалася выда-
ленне найбольш здольных патрыятычна 
арыентаваных партыйных функцыянераў. 
Іх пераводзілі ў Маскву або на больш 
высокія пасады ў іншыя месцы СССР. 
Там яны хутка паддаваліся асіміляцыі, 
пранікаліся вялікадзяржаўнай ідэяй, 
рабіліся больш заўзятымі шавіністамі, 
чым іх расійскія настаўнікі. Да пачат-
ку гарбачоўскай перабудовы кіроўныя 
колы Беларусі ў большасці былі настро-
ены антынацыянальна. Любая праява 
беларускасці ўспрымалася імі як нейкі 

рудымент мінулага. Такую ж лінію 
паводзін яны навязвалі насельніцтву 
Беларусі.

За савецкія часы побыт і народ-
ны характар беларусаў моцна змяніўся 
пад уздзеяннем савецкай прапаган-
ды, калектывізацыі, індустрыялізацыі. 
Змяніліся псіхалогія і светапогляд бела-
рускага селяніна. Быў створаны новы 
тып чалавека, мала падобны па сваім 
духоўным абліччы на ранейшае пакален-
не. У духоўным сэнсе і беларуская вёска 
змянілася не ў лепшы бок. Падчас цяж-
ка паверыць, што сённяшнія грамадзяне 
Беларусі – нашчадкі тых беларускіх сялян, 
пра якіх архіепіскап Апанас Мартас, 
былы епіскап Віцебскі і Полацкі, пісаў: 
«Беларускія сяляне заўсёды адрозніваліся 
працалюбствам, вытрываласцю і любоўю 
да сваіх сем’яў. Гэтыя якасці моцна лучылі 
іх з роднымі агменямі і ўтрымлівалі перад 
ад’ездам у другія краі для пошуку пра-
цы і месцажыхарства… Паводле прыро-
ды сваёй беларускія сяляне міралюбныя, 
цярплівыя і дабрадушныя. Дзякуючы 
такім якасцям суседзі жылі ў міры, у свя-
точныя дні наведвалі адзін аднаго, а ў 
бядзе ўзаемна дапамагалі». 

Большасць кіраўнікоў БССР прысы-
лалася з Масквы і паслухмяна выконва-
ла яе волю. Маскоўскія стаўленікі ўмела 
зводзілі чубамі прадстаўнікоў розных 
кланаў: мінскага з гродзенскім, гомельска-
га з брэсцкім і гэтак далей. Гарбачоўская 
перабудова і галоснасць спрыялі ага-
ленню гэтых працэсаў і паскорылі крах 
верхніх эшалонаў партыйнай наменклату-
ры ў Беларусі.

Эліта палітычная і творчая
Той даволі стракатай сумесі, якую пры-

нята лічыць палітычнай элітай Беларусі, 
уласцівы комплекс непэўнацэннасці: яна 
не з’яўляецца актыўнай у адстойванні пра-
ва на гістарычнае існаванне беларускай 
культуры, цывілізацыі, дзяржаўнасці. Яе 
прадстаўнікі ў лепшым выпадку штосьці 
ведаюць пра Еўфрасінню Полацкую, 
Кірылу Тураўскага, Францішка Скарыну, 
Сімяона Полацкага, штосьці чулі аб 
прыдворных тэатрах Радзівілаў, Сапегаў, 
Агінскіх, аб тэатры Зорыча ў Шклове. 
Асобныя яе прадстаўнікі толькі па хрэ-
стаматыях савецкіх часоў знаёмы з твор-
часцю Максіма Багдановіча, Янкі Купалы, 
Якуба Коласа, Васіля Быкава.

Выняткам з большасці сталі грама-
дзяне, якія стварылі ў няпростым 1988 
годзе Беларускі Народны Фронт (БНФ). 
Яны паспрабавалі ачысціць гісторыю 
Беларусі ад савецкіх, камуністычных 
і іншых скрыўленняў. Спачатку ім гэта 
ўдавалася. Прадстаўнікі БНФ здабылі 
амаль 10 працэнтаў месцаў у Вярхоўным 
Савеце 12-га склікання, разам з іншымі 
дэпутатамі – прыхільнікамі БНФ – па 
шэрагу ініцыятыў гэта лічба павялічвалася 
ўдвая. Але старая дасведчаная партый-
ная наменклатура змагла іх перамагчы на 
даволі сумленных парламенцкіх выбарах 
1995 года, а пасля і наогул выштурхнуць з 
гульні на палітычным полі.

Важкую ролю ў нацыянальным і 
духоўным адраджэнні краіны павінна 
была адыграць беларуская творчая 
інтэлігенцыя. Аднак большасць людзей, 
якія маюць падставы быць прылічанымі 
да гэтай катэгорыі грамадзян, паводзіла 
сябе пасіўна. Яны не прапанавалі 
замяніць навязаны камуністычнай 
сістэмай «маральны кодэкс будаўніка 
камунізму» адзінай прывабнай сістэмай 
базавых грамадзянскіх каштоўнасцяў і 
маральных арыенціраў.

За рэдкім выняткам у беларускай 
мастацкай літаратуры, кінематографе, 
жывапісе практычна адсутнічае заха-
пляльны гісторыка-гераічны жанр, хаця 
гістарычная навука дала для падобнай 
творчасці найбагацейшы фактычны 
матэрыял. Беларускія пісьменнікі, дзея-
чы беларускай адукацыі і культуры рэдка 
ўспамінаюць аб нашай больш старажыт-
най за расійскую дзяржаўнасці, больш 
даўнім статусе беларускіх гарадоў, больш 
раннім і больш дэмакратычным пісаным 
праве, кнігадрукарстве, што апярэдзіла 
на 50 гадоў расійскае. У той жа час сёй-
той з вернападданніцкай стараннасцю 
адшуквае аргументы, якія апраўдваюць 
дзеячаў накшталт Аляксандра Суворава і 
Мураўёва-вешальніка.

Для большасці беларускіх пісьменнікаў 
гісторыя сваёй краіны пачынаецца з 
Другой сусветнай вайны, у лепшым 
выпадку – з часоў расійскай рэвалюцыі 
1905 года. Тым самым яны міжволі пра-
цягваюць працаваць на ўмацаванне 
савецкай ментальнасці, а не імкнуцца 
выхаваць у маладога пакалення законнае 
пачуццё гонару за сваю Бацькаўшчыну 
і ўстойлівае імкненне зрабіць сваю 
Радзіму сучаснай незалежнай заможнай 
еўрапейскай дзяржавай.

На шчасце, ёсць у сучаснай белару-
скай літаратуры і вялікія постаці. На іх 
не павінны кінуць цень мае папярэднія 
разважанні. У першым эшалоне з вялікім 
адрывам ад астатніх – Васіль Быкаў, 
Уладзімір Караткевіч, Рыгор Барадулін, 
Ніл Гілевіч. Баюся некага пакрыўдзіць, 
таму не буду пералічваць тых, хто, на 
маю думку, утварае другі эшалон. Яны, як 
і чацвёрка першых, таленавітыя, праца-
любныя, сумленныя, а таму – бяспраўныя. 
У сучаснай Беларусі сапраўдныя твор-
цы недапушчальна дрэнна забяспечаны 
матэрыяльна. У той жа час паслухмя-
ная нелегітымнай уладзе пісьменніцкая 
большасць і сёння не дэманструе сваёй 
палітычнай адукаванасці.

Без стомы ўсіх павучаючы, пісьменнікі 
не спрабуюць разабрацца ў пачатках 
паліталогіі нават на ўзроўні падручнікаў 
сучаснай сярэдняй школы. Пры гэтым 
на рэдкасць дружна сышліся ў поглядах 
тыя, хто па-ранейшаму з «камуністычнай 
перакананасцю» славіць любую рэальную 
ўладу, і тыя, хто за крытыку савецкіх 
рэалій прыгрэты заходнімі грантамі, 
а нярэдка і наогул утульна ўладкаваўся 
за мяжой. Ва ўсіх сваіх праблемах гэтыя 
«інжынеры чалавечых душ» лічаць 
вінаватымі народ і апазіцыю. Яны 
перашкаджаюць прагрэсіўнаму рэфар-
маванню Беларусі і міжволі з’яўляюцца 
хаўруснікамі сённяшняга кіроўнага рэжы-
му.

У савецкі час беларуская нацыяналь-
ная палітычная эліта ў большай ступені, 
чым эліты іншых рэспублік СССР і краін 
«сацыялістычнага лагера», была знішчана 
фізічна, дэмаралізавана і раз’яднана. Яе 
ў значнай ступені генетычна збяднелыя 
ў сэнсе беларускасці нашчадкі з партый-
най наменклатуры былі прывучаны да 
вернападданства Савецкаму Саюзу, Расіі, 
рускай мове, камуністычным ідэалам, 
паколькі доўгі час былі ізаляваны фізічна 
і інфармацыйна ад прынятых у свеце 
цывілізаваных людскіх каштоўнасцяў. 
Пасля распаду СССР наменклатура паба-
ялася новых правіл гульні, пабаялася 
цяжкасцяў авалодвання імі, цяжкасцяў 
навучання, пабаялася, што беларуская 
дзяржаўнасць парушыць яе звыклую пры-
належнасць да эліты.

Няма і не можа быць сумневу ў тым, 
што беларуская апазіцыя не лепшым 
чынам змагаецца за змену палітычнай 
сістэмы і супрацьстаіць цемрашальству 
ўлады. Забываецца тое, што «палітычнай 
апазіцыі» ў нармальным сэнсе гэтага сло-
ва ў Беларусі няма і пры гэтым рэжыме не 
можа быць. Тым не менш заўзятыя пісакі, 
у тым ліку і тытулаваныя пісьменнікі і 
журналісты, публіцысты, падкормле-
ныя заходнімі грантамі, патрабуюць ад 
беларускіх грамадзян, якія захавалі муж-
насць супрастаяць рэжыму, таго, што 
маюць права патрабаваць ад сваёй апазіцыі 
грамадзяне краін цывілізаваных. Гэтыя 
дзеячы паразітуюць на целе рэпрэсава-
ных рэжымам беларусаў і атрымліваюць 
дапамогу за дэзінфармацыю Захаду, спа-
роджаную іх палітычнай непісьменнасцю. 
Яны ніяк не могуць зразумець, што на 
іх радзіме няма ніякай прававой дзяр-
жавы, што права адпрэчваецца кіроўнай 
хеўрай у кожным выпадку, калі яно пярэ-
чыць яе інтарэсам. Калі ж выкрываецца іх 
палітычная непісьменнасць, яны з гона-
рам заяўляюць: мы – людзі творчыя, мы 
па-за палітыкай.

Паўтаруся: апазіцыі ў Беларусі няма і 
не можа быць, бо пачынаючы з 1996 года 
няма выбараў, а апазіцыя, якая існавала ў 
Вярхоўным Савеце 13-га склікання, была 
ліквідавана разам з Вярхоўным Саветам. 
Ёсць людзі, пераважна бяспраўныя, абса-
лютна незабяспечаныя, пераследаваныя 
рэжымам, якія маюць мужнасць супраць-
стаяць цемрашальству, уседазволу, безза-
конню, прыніжэнню чалавечай годнасці 
нелегітымнай уладай. Іх і называюць 
апазіцыяй.

                           ***
Беларусы – талерантныя і 

добразычлівыя людзі, яны падобныя на 
французаў Праванса, пра якіх так вобраз-
на сказаў Антуан дэ Сэнт-Экзюперы: «У 
Правансе, калі гарыць лес, усе, хто не сва-
лата, хапаюць вёдры і рыдлёўкі». Агалцелай 
прапагандысцкай хеўры і сілавікам 
кіроўнага рэжыму ўдаецца пакуль ашукваць 
і стрымліваць многіх грамадзян Беларусі, 
але беларускі лес гарыць, і усё больш лю- 
дзей усведамляюць гэта.
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станіслаў ШуШКЕВІЧ

Маё жыццё

Ліпень 1993 г.  
Пачатак афіцыйнага 
візіту ў ЗША.

Паміж двух народных... З пісьменнікамі Васілём Быкавым і Нілам Гілевічам. 

Сустрэча ў Авальнай зале з Білам Клінтанам.
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ПРАЦЯГ ТЭМЫ

З ПЕРШЫХ ВУсНАЎ

НЕсТАНДАРТДАВЕДАЧНАЕ БЮРОДАВЕДАЧНАЕ БЮРОДАВЕДАЧНАЕ БЮРО
На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня Пухавіцкай раённай 
арганізацыі ГА «беларускае 
таварыства абароны правоў 
спажыўцоў» 
Васіль ВАЛАсЮК.

Падманулі жонку
Пакуль быў на працы, на кватэру да нас прыйшлі 

нейкія «менеджары» з фірмы і «апрацавалі» жонку – 
прадалі ёй дарагі і непатрэбны нам тавар. Дамову яна 
падпісала, аформіла крэдыт. Ці можна вярнуць гэты 
тавар?

Аляксей МАЖЭЙКА, Гродна.
– Можаце. Заяўляйце прэтэнзію і скасоўвайце крэ-

дытную дамову. Калі спатрэбіцца юрыдычная дапамога, 
можаце звярнуцца да спецыялістаў па абароне правоў 
спажыўцоў.

Забыў пальчаткі
Забыў пальчаткі ў магазіне, хаця дакладна і не 

ўпэўнены, што згубіў іх менавіта ў гэтым месцы. Якія 
мае далейшыя дзеянні?

Канстанцін РАЖКЕВІЧ, г.Мазыр.
– Найперш можаце звярнуцца з заявай у міліцыю, 

няхай правядуць расследаванне. Зараз практычна ў кож-
ным магазіне ёсць відэакамеры, таму запісы могуць пра-
глядзець і, магчыма, высветліць, дзе вашы пальчаткі.

Вярнуць памаду
Набыла ў магазіне памаду, але дома вырашыла, 

што такі колер мне не падыходзіць Ці можна вярнуць 
тавар?

Святлана ПРОТАС, г.Баранавічы.
– Нельга. Памада адносіцца да групы тавараў, якія 

вярнуць нельга.

«Паляцела» зараднае 
прыстасаванне

Набыў зараднае прыстасаванне, але прыкладна 
праз два месяцы яно «паляцела». Стала дрэнна пры-
маць зарад, хутка разраджаецца. Ці можна яго абмя-
няць на іншы тавар альбо трэба аддаваць у гарантый-
ны рамонт?

Валянцін ГОЛУБ, г.Полацк.
– Замяніць прыстасаванне ці вярнуць грошы можна 

толькі ў тым выпадку, калі ў ім ёсць істотны недахоп.

Адваліліся шпалеры
Рабілі рамонт у кватэры, шпалеры паклеілі нейкія 

нядобрасумленныя працаўнікі. Ужо праз паўмесяца яны 
адклеіліся. Ці павінны гэтыя работнікі выправіць неда-
хоп?

Таццяна МІТРАШЭНКА, г.Барысаў.
– Абавязаны. Калі не захочуць выпраўляць недахопы, 

можаце звярнуцца да юрыстаў у таварыства па абароне 
спажыўцоў.

Сапсаваная дзіцячая цацка
Купіў малому сыну цацачны камп’ютар, а дома 

ўбачыў, што на экране расколіна. Гэта, безумоўна, не 
сапраўдны камп’ютар, але я аддаў грошы, каб набыць 
незламаную рэч. Ці магу я вярнуць  грошы?

Андрэй ЛАПЕХА, г.Жодзіна.
– Можаце. Дарэчы, прадаўцы ведаюць, што ў кітайскіх 

цацках шмат недахопаў, таму, наколькі вядома, без пра-
блем прымаюць тавар назад.

Планшэт на гарантыі
У мяне зламаўся планшэт, гарантыйны тэрмін яшчэ 

не выйшаў. Ці маю права памяняць на спраўны?
Сяргей ЛАЎРОЎ, Віцебск.

– Толькі пры наяўнасці істотнага недахопу, 
пацверджанага заключэннем экспертаў.

Не падышла сукенка
Набыла сукенку, але мама падарыла такую ж. 

Ніводнага разу яе не апранала. Ці можна вярнуць яе назад 
у магазін?

Кацярына ХОДАС, Гомель.
– Вярнуць якасны тавар можна на працягу 14 дзён з 

дня пакупкі.

Зламаўся робат-пыласос
Набыў дарагі робат-пыласос у крэдыт, а ён 

зламаўся. Я яшчэ нават не расплаціўся за крэдыт. 
Што рабіць?

Васіль ПІНЧУК, г.Вілейка.
– Звярніцеся да экспертаў, якія зробяць заключэнне па 

тэхніцы. Ад гэтага і адштурхоўвайцеся.

Квіткі на люты ў Купалаўскі тэатр 
амаль усе прададзены!

Нацыянальны акадэмічны тэатр імя Янкі Купалы прадставіў сваю дзейнасць у лічбах. Некаторыя з іх уражваюць.

Не такі, як іншыя...
Аб тым, што ўяўляе сабой аматарскі фрык-тэатр «Гексаген» пры Гродзенскім цэнтры 

культуры, карэспандэнту «Народнай Волі» расказаў яго кіраўнік Васіль Коўш.

Без абмежаванняў
Ідэя фрык-тэатра ў 

прафесійнага гродзенскага 
акцёра і рэжысёра Васіля 
Каўша з’явілася яшчэ ў 2012 
годзе і тады ж хутка пачала 
ўвасабляцца ў жыццё.

– Што такое фрык? – 
перапытвае акцёр і сам жа 
тлумачыць. – Фрык – назва 
цыркавых артыстаў, якая 
з’явілася яшчэ ў ХХ стагоддзі, 
«не такія, як іншыя». Гэта 
вельмі шырокі жанр, які 
можа адлюстроўваць усё, 
што выканаўцы захочуць 
паказаць гледачу. Мы 
ствараем не толькі класічныя 
тэатральныя пастаноўкі, 
а таксама і гістарычныя 
замалёўкі, абстрактныя і 
абсурдныя, прадстаўляем іх 
на вуліцах і ў памяшканнях. 
У нас у гэтым плане наогул 
няма абмежаванняў.

Васіль Аляксандравіч 
тлумачыць, што іх 
тэатральныя пастаноўкі 
маюць адметнасць па 
часе і месцы дзеяння і не 
прывязаны жорстка да той ці 
іншай сцэнічнай пляцоўкі. 

– Нашы спектаклі 
могуць займаць 10–12 
хвілін, праходзіць проста 
на вуліцы, і за гэты час мы 
павінны данесці да гледача 
ўсё: эмоцыі, сэнс, эстэтычна 
задаволіць і паўплываць на 
яго, – распавядае рэжысёр. 
– Акрамя ўсяго, у нас ёсць 
пластычныя пастаноўкі 
для людзей, якія страцілі 
слых. Мы імкнёмся дайсці да 
кожнага гледача. 

Яшчэ ў жанры «фрык» 

гродзенскія акцёры 
выкарыстоўваюць мноства 
сцэнічных прылад: ходзяць на 
хадулях, працуюць у падвессі, 
паказваюць пастаноўкі з 
лялькамі і маскамі, працуюць 
з мімікай і пластыкай. 

«Сыходзім з таго, 
што хвалюе нас і 

людзей»
Што тычыцца рэпертуару, 

яго падбор залежыць ад 
кожнага ўдзельніка. Увесь 
калектыў тэатра каля 15 
чалавек, але толькі кіраўнік і 
яго намесніца – прафесійныя 
акцёры. Астатнія – людзі 
самых розных прафесій: 
урач, эканаміст, настаўнік, 
электрык, кіроўца, інжынер. 
Але ўсе маюць роўны голас. 
Калі ў некага з’явілася 
прапанова аб той ці іншай 
пастаноўцы, абмяркоўваюць 
усе разам.

– У нас у рэпертуары 
вядомы Хармс, зараз рыхтуем 
спектакль пра гродзенскую 
шляхту, аўтарам якога, 
дарэчы, з’яўляюся я сам, 
рыхтуецца і монаспектакль 
пра адносіны Цвятаевай і 
Пастарнака, – распавядае 
Васіль Коўш. – Рэпертуар 
вельмі разнастайны, паколькі 
магчымасці фрык-тэатра 
гэта дазваляюць. Вельмі 

хочам паставіць Шэкспіра, 
спрабуем зараз працаваць 
над асобнымі сцэнамі. Яшчэ 
у планах п’есы беларускага 
аўтара – Галубка.

Невялікія замалёўкі 
пра жыццё беларускай 
шляхты, сялян, якія часта 
з’яўляюцца на вуліцах горада, 
нагадваюць тыя інтэрмедыі, 
якія ў XIX стагоддзі акцёры 
ладзілі ў вёсках і мястэчках. 
Такія кароценькія пастаноўкі 
яскрава адлюстроўваюць 
традыцыі беларускага тэатра. 

– Яны заўсёды на 
беларускай мове, і мы 
імкнёмся паўплываць на 
гледача, вярнуць яго да нашай 
традыцыі, падкрэсліць яе 
самабытнасць. І гэта не 
проста даецца, над гэтым 
трэба шмат працаваць, – 
заўважае кіраўнік тэатра.

Ёсць і яшчэ адна важная 
функцыя, якую падкрэслівае 
рэжысёр:

– 27 студзеня, калі ва ўсім 
свеце адзначалі Дзень памяці 
ахвяр Халакосту, акцёры 

тэатра зладзілі флэшмоб, 
прайшоўшы па цэнтральных 
вуліцах горада ў адзенні вязняў 
гета, з апушчанымі галовамі, 
адзін за адным, як гэта было ў 
Гродне падчас вайны. У гэтым 
наша грамадзянская пазіцыя.

Мастацтва павінна 
несці не толькі эстэтычную 
нагрузку, уплываць на 
гледача, рабіць яго лепшым, 
але і абавязкова нагадваць 
яму аб тым, што было ў 
нашай гісторыі, – лічыць 
кіраўнік фрык-тэатра.

«Прабілі сабе сцэну, 
але грошай не 

зарабляем» 
Васіль Аляксандравіч 

распавядае, што большасць 
іх выступленняў адбываецца 
падчас гарадскіх вулічных 
мерапрыемстваў.

– Толькі нядаўна мы 
«прабілі» сабе сцэну – маем 
магчымасць праводзіць 
рэпетыцыі ў Цэнтры 
культуры, што дазваляе 
павысіць якасць пастановак, 
– распавядае акцёр. – 
Рэпетыцыі – гэта тое, без 
чаго не можа адбыцца ніводзін 
тэатр. І вельмі важна, каб 
яны адбываліся ў прыстойных 
умовах, дзе ёсць святло, гук…

Ці зарабляе тэатр 
грошы? Не, кажа кіраўнік, 
ён аматарскі, і такая мэта не 
ставіцца.

– Кожны з нас недзе працуе, 
а сюды прыходзім у вольны час, 
– заўважае Коўш. – Людзей наш 
тэатр вабіць не магчымасцю 
зарабіць, кожны знаходзіць 
тут нейкую аддушыну 
ад будзённасці, творчую 
рэалізацыю, задавальненне і 
дорыць іх іншым.

Чаму «Гексаген»? 
Кіраўнік т эат ра 

патлумачыў, што назва 
з’явілася спантанна.

– Гексаген – гэта 
выбухоўка. Вось і мы 
сталі такой своеасаблівай 
культурніцкай выбухоўкай на 
гродзенскіх вуліцах.

Міхал КАРНЕВІЧ.

КУЛУАРЫ

Так, у мінулым годзе 
купалаўцы далі 430 
спектакляў у Беларусі  і па-за 
межамі краіны.

«Рост колькасці 
спектакляў Купалаўскага 
тэатра за 2019 год склаў 
120% у параўнанні з 2018 
годам», – кажуць у тэатры. 

Упершыню за апошнія 
гады колькасць гледачоў 
Купалаўскага перайшла 
100-тысячны рубеж!

«Колькасць гледачоў, якія 
наведалі Галоўную і Камерную 
сцэны Купалаўскага тэатра, 
склала 94.769 асоб, што забя-

спечыла рост колькасці на 
115% у параўнанні з 2018 годам, 
– гаворыцца ў справаздачы. 
– У 2018 годзе больш за 4000 
гледачоў наведалі спектаклі 
Купалаўскага тэатра падчас 
гастроляў па гарадах Беларусі 
і больш за 1800 гледачоў – пад-
час замежных гастроляў».

Варта адзначыць, што на 
люты 2020 года ўжо прада-
дзена 83% квіткоў. 

«Найбольшай  папулярнас-
цю карыстаюцца спектаклі, 
продаж квіткоў на якія скла-
дае 100%, – «Рэвізор», «Кароль 
Лір» і «Ноч на Каляды» ў 

пастаноўцы мастацкага 
кіраўніка тэатра Мікалая 
Пінігіна, «Шляхціц Завальня, 
або Беларусь у фантастыч-
ных апавяданнях» рэжысёра 
Алены Ганум, «Паўлінка», 
якая ў снежні 2019-га атры-
мала статус нематэрыяль-
най гісторыка-культурнай 
каштоўнасці краіны».

Па выніках 2019 года на 
130% павялічыліся ўласныя 
даходы тэатра ў параўнанні з 
2018 годам. 

«Мы адзначаем значны 
рост экспарту паслуг, аказа-
ных тэатрам на працягу 2019 

года, які склаў 515% і дасягнуў 
сумы 229.700 беларускіх рублёў, 
– падлічваюць у тэатры. – 
Таксама адбыўся значны рост 
атрыманых даходаў па дамо-
вах рэкламнага абслугоўвання і 
спонсарскай дапамогі тэатру, 
якая павялічылася ў 10 разоў 
і склала 204.500 беларускіх 
рублёў. Тэатр адзначае і 
рост дзяржаўнай падтрымкі 
з боку Міністэрства куль-
туры Рэспублікі Беларусь 
на дзейнасць галоўнага 
драматычнага тэатра 
краіны на 112%, што забя-
спечыла фінансаванне 52% 

агульнага бюджэту тэатра 
з дзяржаўных крыніц і 48% з 
пазабюджэтных крыніц.

У выніку гэта дазволіла 
павялічыць сярэдні заробак 
за мінулы год для работнікаў 
тэатра, які склаў 968,08 бела-
рускага рубля з улікам выпла-
ты адпаведных плацяжоў у 
бюджэт і фонд сацыяльнай 
абароны насельніцтва. Для 
артыстаў тэатра сярэдні 
заробак склаў 1089 беларускіх 
рублёў. Пры гэтым за снежань 
2019 года сярэдні заробак 
склаў 1416 беларускіх рублёў».

Галіна РУТ.

КГБ опроверг 
информацию 
о задержании 
экс-министра 

Игоря Шуневича
Комитет госбезопасности опро-

верг информацию, распространен-
ную рядом интернет-изданий, о 
том, что по «сахарному делу», воз-
можно, задержан Игорь Шуневич.

 «КГБ не задерживал Игоря 
Шуневича, никакие меры процессу-
ального характера к нему не приме-
нялись», – сообщил сайту Sputnik 
в понедельник официальный пред-
ставитель КГБ Беларуси андрей 
Ярош.

Он подчеркнул, что Шуневич 
не является фигурантом ни одно-
го уголовного дела из тех, кото-
рые находятся в ведении Комитета 
государственной безопасности.

Информация о возможном 
задержании Игоря Шуневича в свя-
зи с причастностью к «сахарному 
делу» появилась в субботу во вто-
рой половине дня: сначала ее рас-
пространил ряд Telegram-каналов, 
затем – подхватили интернет-
ресурсы.

В правоохранительных органах, 
в том числе в КГБ, официального 
комментария по данному поводу 
не давали. 

В Следственном комитете 
Беларуси в свою очередь отме-
тили, что СК также не задержи-
вал экс-министра внутренних дел 
Шуневича.

«В производстве СК РБ ника-
ких материалов и уголовных дел 
в отношении Игоря Шуневича 
нет», – заявил начальник отдела 
информации и связей с обществен-
ностью центрального аппарата 
Следственного комитета Беларуси 
сергей Кабакович.

ОФИЦИАЛЬНО

Вада ў Днепра-Брагінскае вадасховішча прыйдзе ноччу
У Лоеўскім раёне на 

Гомельшчыне адновяць Днепра-
Брагінскае вадасховішча, якое не 
выкарыстоўвалася як штучная 
ірыгацыйная сістэма з 2015 года. 
Распараджэнне аблвыканкама на 
гэты конт атрымала дзяржаўнае 
аб’яднанне «Гомельмеліявадгас», 
удакладніў яго генеральны дырэктар 
Васіль бруневіч.

31 студзеня «Народная Воля» 
ў публікацыі «Каб Палессе не 
ператварылася ў Сахару» паведаміла 
пра ініцыятыву грамадскага 
актывіста з Лоева Мікалая анісаўца, 
які на электронным сэрвісе 
рetitions.by сабраў багата подпісаў 
пад зваротам да прэм’ер-міністра 
Беларусі сяргея румаса «Спыніць 
высушванне Палесся». У звароце, 
у прыватнасці, адзначалася, што 

Палескі рэгіён з прычыны недахопу 
вады фактычна патрапіў зараз у 
зону экалагічнага бедства. Ідзе 
«сахарызацыя» Палесся. Сельская 
гаспадарка ў рэгіёне з прычыны 
недахопу вільгаці апынулася ў 
крызісным стане.

Па в од ле  і нф а рм а ц ы і 
рэгіянальнага АПК, летась з 
прычыны засушлівага лета, перападаў 
тэмпературы і моцнага ветру на 
Гомельшчыне загінула 4,5 працэнта 
пасеваў, дзясятая частка пашкоджана.

Ці паўплываў грамадскі 
збор подпісаў пад зваротам да 
прэм’ер- міністра на рашэнне 
гомельскіх улад пра аднаўленне 
Днепра-Брагінскага вадасховішча, 
дакладна не вядома. Аднак вядома 
з інфармацыйных паведамленняў, 
што па даручэнні ўрада Інстытут 

прыродакарыстання НАН Беларусі 
выпрацоўвае комплекс захадаў 
для паляпшэння гідралагічнай 
сітуацыі ў Гомельскай вобласці. 
Гаворка ідзе пра абвадненне 
тэрыторый і аргалесаўзнаўленне. 
Стварэнне буйных вадасховішчаў 
і гаспадарлівае выкарыстанне 
меліярацыйных сістэм, адзначаюць 
навукоўцы, можа павялічыць 
колькасць ападкаў вясною 
прыкладна на 10, летам – на 8 
працэнтаў.

Днепра-Брагінскае вадасховішча ў 
комплексе гідралагічнага рэгулявання 
займае важнае месца. Плошча яго 
воднага люстэрка – 968 гектараў.

Запаўняць вадасховішча 
меліяратары збіраюцца падчас 
веснавога пад’ёму вады ў рацэ Дняпро 
праз існуючы адмысловы канал 

даўжынёй 3,4 кіламетра. Спатрэбіцца 
амаль 43 мільёны кубаметраў вады і 3 
мільёны кілават-гадзін электраэнергіі 
на працу помпавай станцыі.

Напаўняць сховішча вадою 
спецыялісты «Гомельмеліявадгаса» 
вырашылі ў начныя гадзіны, 
калі дзейнічаюць зніжкі на 
электраэнергію.

Фінансав анне праект а 
прадугледжана падпраграмай 
«Захаванне і выкарыстанне 
меліярацыйных зямель» Дзяржаўнай 
праграмы развіцця аграрнага бізнесу 
ў Беларусі на 2016–2020 гады.

Апроч таго, у рэгіёне вяртаюцца да 
тэмы забалочвання альбо абваднення 
зямель, у прыватнасці выпрацаваных 
6 тысяч гектараў тарфянікаў у 
Калінкавіцкім і Хойніцкім раёнах. 

Анатоль ЛІПСКІ.

уладзімір ПАЛЯКоЎ: 
«Ніякага ажыятажу няма…»

Дырэктар спартыўна-аздараўленчага комплексу «Брыганціна», што пад Радашковічамі, распавёў «Народнай Волі» пра тое, як 
праходзяць каранцін кітайскія студэнты.

На мінулым тыдні стала вядома, 
што ў сувязі з распаўсюджваннем 
каранавіруса студэнтаў, якія 
вяртаюцца з канікул з Кітая, 
адпраўляюць на каранцін у 
аздараўленчы цэнтр «Брыганціна», 
што пад Мінскам.

«У Беларусі арганізаваны і 
праводзіцца комплекс санітарна-
супрацьэпідэмічных мерапрыемстваў, 
накіраваных на папярэджванне 
завозу і распаўсюджвання інфекцыі, 
выкліканай новым каранавірусам, – 
паведаміла прэс-служба Міністэрства 
аховы здароўя. – З мэтай дадатковай 
прафілактыкі і ў адпаведнасці з 
пажаданнямі студэнтаў, якія не 

выязджалі ў КНР, прынята рашэнне 
аб выдзяленні дадатковых месцаў 
на базе аздараўленчага комплексу 
«Брыганціна» для студэнтаў, якія 
прыбудуць у Беларусь з тых абласцей 
Кітая, якія не закрыты на каранцін 
і дзе не зарэгістраваны выпадкі 
захворвання.

Адзначым, што гаворка ідзе пра 
дадатковыя меры для студэнтаў, якія не 
былі ў кантакце з хворымі і не наведвалі 
эпідэмічна непаспяховыя раёны».

У аздараўленчы цэнтр былі 
накіраваны спецыялісты, а 
медыцынскія супрацоўнікі, якія 
працуюць у лагеры, прайшлі 
дадатковую падрыхтоўку.

Паводле дадзеных Міністэрства 
адукацыі, цяпер у Беларусі 
навучаюцца каля 5 тысяч студэнтаў з 
Кітая, а на канікулы за межы краіны 
выехалі 920 чалавек.

– Знаходжанне ў нас кітайскіх 
студэнтаў я нават не называў бы 
каранцінам, – кажа дырэктар 
комплексу уладзімір ПалЯКОЎ. – 
У нас жа не ходзяць у спецадзенні. 
Звычайная абстаноўка.

Медыкі робяць сваю справу, а 
мая задача, каб для людзей не было 
ніякіх нязручнасцяў. Таму працуем 
у штатным рэжыме. Рэгулярна 
дзяжурыць пост, у студэнтаў 
пастаянна правяраюць тэмпературу.

– Чым займаюцца студэнты ?
– Працягваюць вучобу 

дыстанцыйна. Па інтэрнэце 
атрымліваюць заданні, выконваюць іх.

У маладых людзей ёсць 
тэлевізары, нармальнае харчаванне, 
ва ўсіх свабоднае перамяшчэнне па 
тэрыторыі комплексу, а ён не такі і 
малы – больш за 12 гектараў. Адным 
словам, ніякага ажыятажу няма.

Сёння (10 лютага), здаецца, 
заязджае апошняя партыя – каля 
50 чалавек. Праз два тыдні, калі 
нічога дрэннага не здарыцца, усе 
раз’едуцца і працягнуць вучобу ў 
сваіх навучальных установах.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ТРАГЕДИЯ

В Осиповичах под поезд попал 
мужчина в наушниках

В Осиповичах поезд сбил мужчину в наушниках, он скончался на месте. Об этом 
БЕЛТА сообщили в МВД Беларуси.

Трагедия произошла утром 9 февра-
ля. «Около 6.45 на станции Осиповичи 
поезд бизнес-класса сообщением 
Гомель–Минск сбил 47-летнего мест-
ного жителя. Он скончался на месте. 
Установлено, что мужчина переходил 
железнодорожные пути по пешеходно-
му переходу, но перед приближающим-
ся поездом и в наушниках. На сигналы 
большой громкости пешеход не реа-
гировал. Несмотря на экстренное тор-
можение, избежать наезда не удалось», 
– рассказали в МВД.

Задержка в движении поезда соста-
вила 10 минут.

ОТ РЕДАКЦИИ
Сколько раз писано-переписано, что 

ходить в наушниках по улице, а тем 
более по железнодорожным путям очень 
и очень опасно. Это не первый слу-
чай, когда из-за этого человек погибает. 
Может, многим людям стоит серьезно 
задуматься над тем, что дороже – лиш-
ние десять-двадцать минут не послу-
шать музыку или навсегда распрощаться 
с жизнью?
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Ищу компаньона в бизнес, поставщиков продуктов 
и товаров на реализацию методом разносной торговли. 

Тел. 8-029-191-11-87 (А1).
ИП Лахаданов В.М. уНП 192680247, св. от 21.07.2016 г.

ОБЪЯВЛЕНИЕ

ШАШКІ

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
10.02.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 007 экз. За каз № 540.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

Прапануе юбіляр
Генадзь барысаў, трэнер СДЮШАР №8 Віцебска, 

святкуе слаўны юбілей – 70-годдзе. За сваё прафесійнае 
жыццё ён назапасіў вялікі багаж цікавых шашачных 
пазіцый. Таксама спадар Генадзь выступае як складальнік. 
Сваімі знаходкамі спартыўны настаўнік падзяліўся з 
чытачамі «Народнай Волі». Віншуем юбіляра і знаёмім з 
дасланымі ім творамі.

№1 (гл.дыяграму) белыя: a1, c1, 
d2, f2, g1, g5, h2, h6 (8).

Чорныя: b4, с3, с5, с7, e7, f6, 
h4 (7).

№2 белыя: а5, с3, с5, d2, h4, 
h6 (6).

Чорныя: а7, b8, с7, e7, f8, h8, 
дамка с1 (7).

№3 белыя: a5, c3, d4, f4, g3, 
g5, h4 (7).

Чорныя: а7, d6, d8, e7, g7, h6, h8 (7)
de5(c7), b6.
У наступных выпусках працягнем знаёмства са 

знаходкамі юбіляра.

Ёсць праблемы!
Аўтар наступных пазіцый Генадзь андрэеў добра 

вядомы нашым чытачам.
№4 белыя: a5, a7, b4, c5, e1, f2, g5, h4, h6 (9).
Чорныя: b6, b8, c3, c7, d2, d4, e3, g3, h2 (9).
№5 белыя: a5, b6, c1, c5, e1, g1, g5, h6 (8).
Чорныя: b8, c3, c7, d8, e3, f2, f4, g3, h2 (9).
№6 белыя: b4, c3, d4, e1, e5, f4, h6 (7).
Чорныя: b6, c7, d2, f6, f8, g7, h4 (7).
№7 белыя: b6, c5, c7, d6, f6, h4 (6).
Чорныя: a3, a5, b4, c3, d2, g5 (6).
Прапануем знайсці выйгрыш за белых самастойна.
Далей прапануем праблемы ўкраінскага шашачнага 

кампазітара Валерыя Кручкова. Выйгрыш за белых 
знайдзіце самастойна.

№8 белыя: 13, 19, 27, 30, 32, 34, 40 (7).
Чорныя: 10, 17, 24, 38, 39, 43 (6).
№9 белыя: 14, 15, 34, 35, 37, 40, 41, 44, 47 (9).
Чорныя: 19, 23, 24, 28, 29, 38,45 (7).

У манастырскай цішы
З Асташкаўскага манастыра, вядомага як Ніла-

Столбенскі скіт, свае дамачныя праблемы прапануе добра 
вядомы расійскі гросмайстар аляксандр Мікалаеў. 
Кожная з іх мае свой арыгінальны эндшпіль.

№10 (гл.дыяграму) белыя: 18, 
19, 29, 33, 40, 44, 49, дамка 23 (8).

Чорныя: 11, 27, 30, 34, 38, 42, 
45, дамка 48 (8)

39, 14, 40, 25(47), 38, 40-34, 6 х.
№11 белыя: 19, 22, 23, 29, 37, 

41, 42, дамкі 24, 48 (9).
Чорныя: 8, 9, 10, 15, 34, 36, 39, 

40, 43, дамка 49 (10)
30, 32, 5, 35(30, 24), 2(32), 43, 16 х.
№12 белыя: 22, 24, 27, 28, 31, 32, 36, дамкі 38 (8).
Чорныя: 7, 9, 10, 12, 13, 19, 34, дамка 4 (8)
23, 31, 19, 30(12), 13, 13(14), 22(18), 8, 3(19), 9(32), 4(38), 

10(24), 15 х.
№13 белыя: 12, 13, 14, 19, 39, 42, 43, 47, 50, дамкі 5, 25 

(11).
Чорныя: 20, 26, 27, 28, 30, 31, 33, 34, дамкі 35, 44, 46 (11)
37, 38, 2, 37(42), 28(48), 36, 37, 27 х.

Школа кампазіцыі
Прапануем разгледзець наступную пазіцыю Валерыя 

Кручкова.
№14 белыя: 14, 16, 20, 22, 27, 32, 33, 38, 41 (9).
Чорныя: 6, 8, 13, 18, 21, 23, 25, 39, 44 (9).
9, 3, 35, 8, 11, 5 х.
Аўтар паведаміў, што першапачаткова шашкі 20 і 25 

стаялі адпаведна на 10 і 5. Пры такой расстаноўцы пазіцыя 
мае прыгожае пабочнае рашэнне: 4, 4-10, 3, 4, 15 х. А зараз 
знімем шашку 6, а 16 заменім на чорную. Такім чынам 
выйгрыш адзіны, як у пабочным рашэнні.

Супаставім рашэнні
«Народная Воля» ад 12 лістапада 2019 года.
№4 – d8(e1), g3, g1, h8 x.
№5 – cb6, f8, h2(a7), e5(ab2, d2), cb6, c3, c3 x.
№6 – d8(c7), a1, f6, hg7, d8 x.
№7 – d8(g1a), f8, e3, f2, g7, d2(f4), g5/h6(c3), c1(a7), c7x. 

a(f6), fe3 x.
№8 – 31, 29, 33, 30, 24, 5 x.
№9 – 4(34A), 31, 17, 50 x.A(29), 31, 35 x.
№10 – 15-20(35A), 49, 38, 27, 40 x. A(30), 49, 32, 35(40), 

13, 27, 27 x.
№11 – 14(5), 6, 48, 10 x.
№12 – 33(26A), 44, 37, 17, 44, 49 x. A(28), 37, 17, 44, 49 x.
№13 – 32-28, 29, 40(18AB), 35, 49x. A(22), 35, 48 x. 

B(27),35, 49 x.
№14 – 27, 38, 37-32(46), 27(42A), 26, 5 x. A(31),33, 5 x.

Дакладныя адказы даслалі: аляксандра Камінская 
(Вілейка), Юрый Голікаў (Цвер, Расія), Эдуард Дамброўскі, 
Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), аляксандр 
Шурпін (Клімавічы), уладзімір бандарык (в. Лугавая 
Слабада Мінскага раёна), рыгор Краўцоў (Круглае), 
уладзімір Валчкоў (Маладзечна), леанід Жыхар, Фёдар 
Карпей (Мядзел), Ігар ананіч (Гродна), уладзімір Панько 
(Камянец), сяргей бурко (Орша), анатолій Чумакоў 
(Светлагорск).

Дзякуем за лісты і спадзяёмся на вашу далейшую 
актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас: 220030 Мінск, 
вул.Энгельса, 34а, «Шашкі»

або на электронны адрас рэдакцыі: shulga.checkers@
gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА,
міжнародны майстар спорту 

па шашачнай кампазіцыі.

Ірына НІЖАНКоЎсКАЯ: 

«Едучы міма Лініі Сталіна, 
адварочваюся ў другі бок»

Гадоў дзесяць таму трапіўся мне на вочы тэлерэпартаж з Радашковічаў пра згарэлую там старую хату, дзе жыла сям’я Браніслава Тарашкевіча. Не адзін я тады 
пабедаваў, бо шмат што, як паведаміла журналістка, пайшло дымам у неба. На шчасце, той рэпартаж, зроблены, відавочна, як сенсацыйны, аказаўся не зусім 

праўдзівым. Хата дарэшты не згарэла, яе ўдалося аднавіць. І па сёння ў ёй жыве Ірына Ніжанкоўская, чыя маці была жонкай самага маладога ў гісторыі айчыннай 
навукі акадэміка Тарашкевіча, родны дзед – стваральнікам Мінскага царкоўна-археалагічнага музея, а стрыечны дзед – першым рэдактарам «Нашай Нівы»… 
Улічыўшы ўсё гэта, я вырашыў напрасіцца ў госці. І вось мы сядзім з гаспадыняй за сталом, п’ём гарбату і перабіраем старыя здымкі, на якіх я многіх пазнаю.  

ЖЫВАЯ ГІсТОРЫЯ

– Ірына уладзіславаўна, у 
мяне такое адчуванне, быц-
цам я знаходжуся ў музеі – у 
куце стаіць пісьмовы стол 
браніслава тарашкевіча, 
на сцяне вісіць дыван з 
міжваеннай Вільні, на камод-
зе – фотаздымак, на якім ваша 
мама з тарашкевічам, маладыя 
і прыгожыя. Колькі ж гадоў 
вашай хаце?

– Гэтая хата сапраўды старас-
вецкая – ёй больш за 100 гадоў. 
Мая мама, Вера Ніжанкоўская, 
жыла ў Радашковічах з 1922 
года, але часта бывала ў маёнт-
ку Мігаўка, які належаў пер-
шаму рэдактару газеты «Наша 
Ніва» Аляксандру Уласаву. Ён 
даводзіўся маме родным дзядзь-
кам. У 1920-я гады да яго часта 
прыязджалі беларусы з Вільні, 
бываў і Браніслаў Тарашкевіч – 
тагачасны дырэктар віленскай 
Беларускай гімназіі. Маме ён 
вельмі спадабаўся – дасціпны, 
разумны, спрытны. Мама з 
яго дапамогай пачала выву-
чаць лацінскую мову. Вывучала 
так, што ў 1923 годзе яны 
пажаніліся. Мама была вельмі 
прыгожай.

– Гэта відно па фотаз-
дымках. а яшчэ ж паходзіла 
з заможнай сям’і двараніна 
андрэя сніткі. Ці тарашкевіча 
пасаг не надта цікавіў?

– Пэўна ж, і пасаг для мала-
дой сям’і быў нялішні, але я пра 
гэта нічога не ведаю. Вакол мамы 
вілося нямала кавалераў, а яна 
ўпадабала Тараса (так яго назы-
вала). Калі Тарашкевіча абралі ў 
польскі Сейм, маладыя паехалі 
ў Варшаву, дзе павянчаліся ў 
праваслаўнай царкве (мая баб-
ка, матчына маці, была шчы-
рай прыхільніцай праваслаўя). 
А Тарашкевіч быў католік! І 
таму, вярнуўшыся ў Вільню, 
яны пайшлі да ксяндза Адама 
Станкевіча і ўзялі шлюб у кас-
цёле – для раўнавагі. Ксёндз 
Адам здзіўляўся, упершыню 
такую пару вянчаў.

– Неўзабаве ў тым незвы-
чайным шлюбе, змацаваным 
царквой і касцёлам, нарадзіўся 
сын радаслаў. Ці клапатлівым 
бацькам быў тарашкевіч?

– Сына ён вельмі любіў. Але 
меў дзіўны метад выхавання: 
калі прыязджаў у Радашковічы 
з Варшавы ці Вільні, то спачат-
ку не паказваў Славіку ніякіх 
гасцінцаў. Казаў: хачу ведаць, 
ці гэта ён мне радуецца, ці 
падарункам. А праз дзень-два 
ўжо даставаў свае гасцінцы. 
Тарашкевічаў сын з дзяцінства 
рос патрыётам. Калі яму 
споўнілася пяць гадоў, да бабкі 
нейкі паляк завітаў. Пабачыў 
Славіка, які насіўся па хаце, і 
пахваліў: «О, які хлопец-зух – 
бэндзе польскім генералам!» А 
малы спыніўся і сур’ёзна заявіў: 
«Не хачу быць польскім гене-
ралам, я – беларускі селянін». 
Шчаслівае сямейнае жыццё 
трывала нядоўга – у 1931 год-
зе Тарашкевіч чарговым разам 
трапіў у польскую турму, і праз 
два гады саветы абмянялі яго на 
Францішка Аляхновіча. 

– а абмен дзе адбываўся?
– На мяжы ў Негарэлым. 

Мама паехала на той абмен, і 
Тарашкевіч толькі спытаўся, 
чаму Славіка не прывезла. Так 
ён больш і не пабачыў сына. 

– Дык а чаму не прывезла?
– Бо збіралася неўзабаве 

следам за сваім Тарасам, узяўшы 
сына, пераязджаць у БССР! А 
бабка Лізавета, матчына маці,  
перажывала, што яе разлучаць 
з адзіным улюбёным унукам, і 
яна ў Радашковічах застанецца 
зусім адна. 

– той абмен на аляхновіча 
– ці не самы драматычны 
эпізод у лёсе тарашкевіча. 

«бронюсь, куды ты ідзеш?!» – 
нібыта спытаўся ў яго буду-
чы аўтар кнігі «у кіпцюрох 
ГПу», калі яны разміналіся на 
памежным пераходзе. Як вы 
лічыце, ці разумеў тарашкевіч, 
што ідзе на смерць?

– Мусіць, не разумеў. Тады 
ж многія верылі, што ў БССР 
росквіт нацыянальнай куль-
туры. Максім Танк (ён, дарэ-
чы, вучыўся ў Радашковіцкай 
беларускай гімназіі) паз-
ней успамінаў, як беларуская 
моладзь збіралася на ўзвышшы і  
зайздросна глядзела па той бок 
мяжы, дзе жывуць шчаслівыя 
людзі. Усе чулі, што Мінск узяў 
курс на беларусізацыю. Праўду 
кажучы, у 1920-я гады так і 
было. Тарашкевіч думаў, што 
яму дадуць працаваць на ніве 
беларушчыны. І мама была гато-
ва ехаць за ім. Але яму нават не 
далі жыць у Мінску, а вывезлі ў 
Маскву.

– Дзе ў тарашкевіча ў 1935 
годзе з’явілася другая жон-
ка. Шлюб, замацаваны перад 
алтаром двойчы, у жыцці 
аказаўся нетрывалым. а кім 
была разлучніца першай сям’і?

– Масквічка Ніна 
Аляксандраўна Палянская. 
Зоська Верас (мама з ёю сябра-
вала) пісала пазней, што другую 
жонку Тарашкевічу «знайшла 
партыя»… Але адкуль яна маг-
ла ведаць, што і як там адбыло-
ся, яе ж у Маскве ў той час не 
было. Пра другую жонку мама 
даведалася, здаецца, ад Рыгора 
Шырмы. Ну і яна, доўга не 
чакаючы, у 1936 годзе яшчэ раз 
выйшла замуж – за майго буду-
чага бацьку. 

– І хто ж замяніў ёй 
разумніка тараса?

– Польскі настаўнік 
Уладзіслаў Ніжанкоўскі. 
Прыгожы этнічны паляк, які 
прыехаў на «ўсходнія крэ-
сы» ўсталёўваць польскасць.  
Прыехаў з жонкай і… без памяці 
закахаўся ў маму! А мама ў той 
час яшчэ ездзіла на спатканні да 
Тарашкевіча, які сядзеў у поль-
скай турме. Увогуле, мама каза-
ла, што з дзевяці пражытых з 
Тарасам гадоў яны пабылі разам 
хіба з паўгода. Ён то на Сейме ў 
Варшаве, то ў турме…

– Выходзіць, што 
тарашкевіча саветы выменялі 
толькі дзеля таго, каб 
знішчыць?

– Фактычна так. У Маскве 
яго накіравалі выкладчыкам у 
Міжнародны аграрны інстытут 
–  гэта ж занятак зусім не для 
яго. Канешне, за ім там сачылі. 
Зразумеўшы, што знаходзіцца 
пад каўпаком, Тарашкевіч 
спрабаваў выехаць на вайну ў 
Іспанію, але яго не выпусцілі. 
А неўзабаве арыштавалі, 
прывезлі ў Мінск, дзе моц-
на катавалі на допытах. Пра 

гэта расказваў паэт Станіслаў 
Шушкевіч, які сядзеў адна-
часна з Тарашкевічам, нават 
перастукваўся з ім праз сцяну. 
Усе Тарашкевічавы рукапісы, 
у тым ліку пераклад «Іліяды», 
пры арышце прапалі. 

– Добра, што хоць нешта 
ацалела. Відаць, за гэтым ста-
лом тарашкевіч пісаў сваю 
знакамітую «Граматыку бела-
рускай мовы для школ»?

– Магчыма, бо стол у 
Радашковічы быў перавезены з 
Вільні. Нейкі варыянт пісаўся 
за гэтым сталом дакладна, бо 
толькі пры жыцці Тарашкевіча 
граматыка тройчы перавыда-
валася, а пазней яе і ў Мінску 
выдавалі, і ў Нью-Ёрку. Шкада, 
што стол абгарэў падчас пажа-
ру. Дзякуй пажарнікам, што 
хату ўратавалі.

– а як пазней склаўся 
лёс вашых бацькоў і брата 
радаслава? 

– Калі ў верасні 1939 года 
прыйшлі бальшавікі, іх, а так-
сама бабку выгналі з дому. Па 
мерках савецкай улады яны 
былі памешчыкамі і павінны 
былі ехаць на высылку. Але за іх 
заступіліся мясцовыя актывісты 
– відаць, яшчэ не ведалі, што 
Тарашкевіч ужо стаў «вора-
гам народа». Маме дазволілі 
забраць рэчы мужа – той самы 
стол, насценны дыван, парцаля-
навую вазу. 

– Куды забраць? Дзе былі 
змушаны жыць вашы сваякі?

– Знялі паўхаты ў аднаго 
гаспадара. Іх чакала б Сібір, 
але бабка Лізавета зналася 
на зёлках, лячыла людзей, яе 
радашкоўцы паважалі, таму 
сабралі подпісы, каб нашу сям’ю 
не вывозілі. Бацька пры саветах, 
паколькі настаўнікаў не хапа-
ла, стаў працаваць у беларускай 
школе. А мовы ж беларускай не 
ведаў!  Вучыў тэрмінова з дапа-
могай мамы. Неяк прыходзіць 
і пытаецца: «Што такое ўдáва?» 
Мама кажа: «Змяя». Бацька 
чытае: «Жыла ў крайняй хаце 

ўдáва». Мама расказвала і смя-
ялася. Але мову бацька ўсё ж 
засвоіў.

– Не паспелі прывыкнуць 
да савецкай улады, як прыйш-
ла нямецкая. Дом вам вярнулі?

– Не вярнулі, у вайну ў ім быў 
шпіталь. Немцы ў Радашковічах 
арганізавалі падсобную гаспа-
дарку, бацька там быў загад-
чыкам,  ваеннапалонныя там 
працавалі. Была адкрыта ў 
мястэчку і беларуская школа, 
куды з Вільні прыехалі выкла-
даць браты Луцкевічы – Лявон 
і Юрка (сыны прэм’ер-міністра 
БНР Антона Луцкевіча). Юрка 
нават дырэктарам быў. Восенню 
1943 года бацька на машыне 
паехаў па гаспадарчых спра-
вах у Маладзечна. У кузаве 
былі яшчэ людзі, у тым ліку 
Антон Шантыр – сын Зоські 
Верас і Фабіяна Шантыра, які 
быў наркамам нацыянальных 
спраў у першым савецкім урад-
зе Беларусі. Вечарам вярталіся 
дахаты, і партызаны абстралялі 
машыну – думалі, што немцы 
едуць. Бацька загінуў. Калі яго 
хавалі, са мной, трохгадовай, 
сядзеў дзядзька Тонік... 

– Як усё пераплецена ў 
вашым лёсе – тарашкевіч, 
луцкевічы, Зоська Верас, 
Шантыр… а што сталася з 
вашым братам радаславам?

– Летам 1943 года ён пайшоў 
у партызаны, з якімі доўгі час 
быў звязаны. Заставацца ў 
Радашковічах яму было ўжо 
небяспечна. А як сысці ў лес, 
каб не пашкодзіць сямейнікам? 
І была зладжана цэлая 
інсцэніроўка: Радаслава парты-
заны нібыта забралі сілай, са 
скручанымі за спінай рукамі па 
вёсках вялі, каб людзі бачылі… 
Аднак нядоўга набыўся ён 
у тых партызанах – загінуў у 
1944 годзе падчас блакады ў 
раёне Бягомля. Мама памерла 
ў 1998-м, так і не даведаўшыся, 
дзе ён пахаваны. Толькі гадоў 
пяць таму адзін краязнавец мне 
падказаў: у Бягомлі, у брацкай 

магіле. Я з’ездзіла, адведала.
– Вы жывяце на вуліцы 

браніслава тарашкевіча, на 
доме – мемарыяльная дошка. 
Дзякуючы каму гэта ўсё 
з’явілася?

– Найперш дзякуючы свет-
лай памяці гісторыку Генадзю 
Каханоўскаму, які ўзначальваў 
краязнаўчы музей у Маладзечне. 
Ён сябраваў з сакратаром 
Маладзечанскага райкама КПБ 
Вячаславам Ляшковічам, былым 
настаўнікам. От разам яны ўсё і 
рабілі – Каханоўскі натхняў, а 
Ляшковіч арганізоўваў. 

– а як раней называлася 
ваша вуліца?

– Пасля вайны была 
Пушкінскай. 

– Каб сёння ў Пушкіна 
«забралі» вуліцу, прыхільнікі 
«русского мира» крычалі б: 
«Гвалт і каравул!» а вы нейкі 

ўдзел у перайменаванні бралі? 
Можа, подпісы збіралі?

– Не. Усё было выраша-
на наверсе – да 90-годдзя 
Тарашкевіча. Ніякіх подпісаў не 
збіралі.

– Давайце  разбяромся з 
вашымі астатнімі знакамітымі 
сваякамі. Ваша мама – дачка 
таго самага андрэя сніткі…

– …Археолага і краязнаўца, 
які яшчэ ў 1908 годзе стварыў у 
Мінску царкоўна-археалагічны 
музей і напісаў гісторыю Слуцка 
(рукапіс  зберагаецца ў Акадэміі 
навук). Сніткі – са старой бела-
рускай шляхты, мелі родавы 
герб «Магіла». Маміна бабка 
мела прозвішча Пузырэўская 
і была пляменніцай братоў 
Кукальнікаў, адзін з якіх быў 
на высокай цэнзарскай пасад-
зе ў Расійскай імперыі, а другі 
– вядомым пісьменнікам. А 
мая бабка Лізавета, жонка 
Андрэя Сніткі, была з роду 
Уласавых.  Пра яе роднага брата 
Аляксандра Уласава я ўжо згад-
вала. А іх маці паходзіла з роду 
Канчэўскіх, сярод якіх вядомыя 
Ігнат і Арсен Канчэўскія. Гэта 
стрыечныя браты маёй бабкі.

– Ігнат – аўтар знакамітай 
працы «адвечным шляхам: 
даследзіны беларускага света-
гляду» (Вільня, 1921), якая і 
сёння чытаецца з цікавасцю. 
а свайго стрыечнага дзеда 
аляксандра уласава вы не 
помніце?

– Яго арыштавалі ў 1939-м, 
а я нарадзілася ў 1940-м. Самае 
цікавае, што і ён, спрактыка-
ваны палітык (абіраўся пры 
Польшчы ў Сейм), савецкую 
ўладу сустракаў з абдымкамі. 
Казаў: вось цяпер я папрацую 
на карысць Беларусі! Як толькі 
прыйшлі саветы, ён паехаў у 
Маладзечна і прапанаваў 
свае паслугі: маўляў, маю 
досвед працы ў рэдакцыі. Яго 
ветліва выслухалі, прапанавалі 
напісаць біяграфію. Ён і 
напісаў. А яму тую біяграфію 
прад’явілі як абвінаваўчы 

акт, арыштавалі і завезлі ў 
вілейскую турму. Аптыміст у 
жыцці, ён не падазраваў, што 
яго чакае. Жонка павезла пера-
дачу, і ахоўнік перапытаў: «Для 
Уласава? Гэта такі вялікі і вуса-
ты? З яго там уся камера раго-
ча». Дзеду далі пяць гадоў, але 
ён да месца прызначэння не 
даехаў. Памёр на перасылцы – 
не вытрымала сэрца. А сям’ю 
яго потым выслалі.

– Ваша сям’я столькі пакут 
зазнала ў сталінскія часы. Калі 
вы па дарозе ў Мінск бачыце 
лінію сталіна, што адчуваеце?

– Едучы міма, я ў другі 
бок галаву адварочваю, каб не 
бачыць гэтага чорта! Не павінна 
гэтага быць! Уся тая «лінія» на 
ілжы пабудавана. Там быў про-
ста ўмацаваны раён, які ніхто 
не абараняў. Хлусня ў тым музеі 
на кожным кроку, а я люблю 
праўду. 

– Вось я размаўляю з вамі, і 
ў мяне складваецца ўражанне, 
што вы некалькі ўніверсітэцкіх 
факультэтаў скончылі. І мова ў 
вас дасканалая, і столькі фак-
туры гістарычнай памятаеце. 
а хто вы па прафесіі?

– Сувязіст, у мяне толькі 
сярэдняя адукацыя. Але мяне 
заўсёды цікавіла гісторыя. 
Мама са мной гаварыла толькі 
па-беларуску. І на вуліцы ў 
пару майго дзяцінства гаварылі 
пераважна на роднай мове. Я 
ўсё жыццё працавала ў Мінску 
на міжгародняй тэлефон-
най станцыі. А сапраўднай 
беларускай стала, дзякуючы 
Караткевічу. Неяк мы былі з 
мамай у гасцях у Зоські Верас, у 
яе лясной хатцы пад Вільнюсам, 
і Антон Шантыр даў мне пачы-
таць часопіс «Маладосць» з 
«Дзікім паляваннем караля 
Стаха». Дома я села чытаць – 
не адарвацца! А прачытаўшы  
«Каласы пад сярпом тваім», я 
зусім па-іншаму пачала гляд-
зець на беларускую гісторыю. 
Караткевіч да гэтай пары мой 
улюбёны пісьменнік. 

– бачу на вашым стале 
свежую «Народную Волю». 
Выпісваеце?

– З першага нумара! І з 1995 
года ні разу не здрадзіла любімай 
газеце. Я ж і ў БНФ была, на 
ўсіх з’ездах прысутнічала, на 
мітынгі хадзіла, у маршах сва-
боды ўдзельнічала. Сябравала з 
беларускай моладдзю, помню, як 
да нас Сяржук Вітушка са сваімі 
«талакоўцамі» прыязджаў, маме 
дровы секлі. А чым цяпер магу 
Бацькаўшчыне дапамагчы? Хоць 
матэрыяльна падтрымліваю 
беларускую прэсу. 

– Як вам удалося, нягледзя-
чы на пражытыя гады, застац-
ца такой аптымісткай?

– На жаль, аптымізму вакол 
усё менш і менш. Палітычная 
атмасфера ў нашай краіне неяк 
прыгнятае. Але я стараюся не 
губляць бадзёрасці. Кветкі ў 
гародчыку расцвілі – мне ўжо 
радасць. Пару шампіньёнаў 
пры дарозе знайду – зноў 
радуюся. А яшчэ вандраваць 
люблю. У пазамінулым годзе 
запісалася ехаць на адкрыц-
цё помніка Касцюшку, але ў 
бальніцу трапіла, уся сперажы-
валася... Дарога мяне натхняе 
і бадзёрыць. Спадзяюся яшчэ 
паездзіць па Беларусі, палю-
бавацца нашымі цудоўнымі 
краявідамі.

Міхась СКОБЛА.
Мінск–Радашковічы.

Распытаць пра 
мінулае прыехаў 
Уладзімір Содаль.

Вера Ніжанкоўская 
з мужам Б.Тарашкевічам 
і сынам Радаславам.


